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Protokół nr 41/2021 
 

z XLI sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego odbytej w dniu 25 sierpnia 
2021 roku o godz. 14:00 w sali narad Urzędu Miasta Gorzowa Wielkopolskiego przy 
ul.Sikorskiego 3-4, zakończono o godz. 17:25 tego samego dnia.  

 
Sesję zwołano zarządzeniem Przewodniczącego Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego.  
 
O terminie, miejscu i tematyce sesji powiadomiono radnych Rady Miasta poprzez doręczenie 
im zawiadomień.  
 
Na ogólną liczbę 25 radnych w posiedzeniu wzięło udział 24 – zgodnie z listą obecności 
stanowiącą załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Nieobecni radni: 
1. Robert Anacki 
 
Ponadto w sesji uczestniczyli: 
Z-cy Prezydenta Miasta, pracownicy Urzędu Miasta i zaproszeni gości, zgodnie z listą 
obecności stanowiącą załącznik nr 2 do protokołu. 
 
Porządek obrad: 
1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Przedstawienie porządku obrad. 
3. Wolne wnioski i informacje oraz oświadczenia klubowe. 
4. Sprawozdanie z podejmowanych działań w roku 2020 przez PGW Wody Polskie Nadzór 

Wodny w Gorzowie Wielkopolskim oraz Sulęcinie. 
5. Informacja o stanie przygotowań miejskiej oświaty do nowego roku szkolnego 

2021/2022. 
6. Druk nr 750 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Programu 

„Gorzowska Karta Dużej Rodziny”. 
7. Druk nr 753 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad wynajmowania 

lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy  
8. Druk nr 759 – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 

jednostkowych stawek dotacji przedmiotowej na rok 2021 dla Zakładu Gospodarki 
Mieszkaniowej w Gorzowie Wlkp. 

9. Druk nr 755 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok 
Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 

10. Druk nr 756 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok 
Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 

11. Druk nr 757 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok 
Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 

12. Druk nr 758 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Miasta Gorzowa Wielkopolskiego na lata 2021-2047. 

13. Druk nr 754 - podjęcie uchwały w sprawie wniesienia skargi na rozstrzygnięcie 
nadzorcze Wojewody Lubuskiego. 

14. Druk nr 751 - podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa 
drogowego. 

15. Druk nr 752 - podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego 2030. 

16. Druk nr 744 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Miasto Gorzów Wlkp. 
udostępnionych dla operatorów i przewoźników, warunków i zasad korzystania z tych 
przystanków oraz ustalenia stawek opłat za korzystanie z przystanków 
komunikacyjnych. 



2 
 

17. Druk nr 743 - podjęcie uchwały w sprawie zniesienia form ochrony przyrody. 
18. Druk nr 745 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego dla obszaru położonego u zbiegu ulic Wylotowej i Strażackiej. 

19. Druk nr 746 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego u zbiegu ulic Baczewskiego i Bindera. 

20. Druk nr 747 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego w rejonie ulic Kobylogórskiej i Ziemiańskiej. 

21. Druk nr 748 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego dla obszaru położonego w rejonie ulic Rumiankowej i Tymiankowej. 

22. Druk nr 749 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 
planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego na zachód od ul. Mosiężnej. 

23. Druk nr 741 - podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości. 
24. Druk nr 742 - podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości. 
25. Druk nr 635A - podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy „Skwer Praw Kobiet” 

skwerowi położonemu w narożniku ulic Hawelańskiej i Zabytkowej. 
26. Stanowisko Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
27. Informacja o stanie realizacji inwestycji miejskich na dzień 30 czerwca 2021 r. 
28. Sprawozdanie z obrotu nieruchomościami komunalnymi za I półrocze 2021 roku. 
29. Informacja o stanie realizacji uchwał Rady Miasta.  
30. Przyjęcie protokołu z XXXVIII, XXXIX i XL sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
31. Sprawy różne, wolne wnioski. 
32. Zakończenie obrad. 
 
Ad.1 Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
 
Sesję otworzył i jej obradom przewodniczył Przewodniczący Rady Miasta – Jan 
Kaczanowski, który po powitaniu zebranych stwierdził wymagane quorum do obradowania i 
podejmowania prawomocnych uchwał. 
 
Ad.2 Przedstawienie porządku obrad. 
 
Jan Kaczanowski – Panie i Panowie Radni otrzymali porządek obrad wraz z zaproszeniem. 
Uprzejmie informuję, że inicjatorzy projektu uchwały na druku nr 635A w sprawie nadania 
nazwy „Skwer Praw Kobiet” skwerowi położonemu w narożniku ulic Hawelańskiej i 
Zabytkowej zwrócili się z wnioskiem o wycofanie z porządku obrad projektu uchwały na 
druku nr 635A – załącznik nr 3 do protokołu.  
 
Głosowano w sprawie: 
wycofania z porządku obrad projektu uchwały na druku nr 635A.  
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof 
Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, 
Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, 
Robert Surowiec, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna 
Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (4) 
Robert Anacki, Przemysław Granat, Marcin Kurczyna, Maria Surmacz  
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Głosowano w sprawie: 
Zatwierdzenie porządku obrad ze zmianami.  
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 4 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof 
Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, 
Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, 
Robert Surowiec, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna 
Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (4) 
Robert Anacki, Przemysław Granat, Marcin Kurczyna, Maria Surmacz  
 
Ad.3 Wolne wnioski i informacje oraz oświadczenia klubowe. 
 
Małgorzata Domagała – Zastępca Prezydenta Miasta – w imieniu Prezydenta Miasta – Jacka 
Wójcickiego chcielibyśmy wręczyć symboliczny bukiet kwiatów z okazji zacnego jubileuszu 
Panu Przewodniczącemu, życząc zdrowia, pogody ducha, żeby ciągle wzbudzał na naszej 
twarzy uśmiech. Wszystkiego najlepszego Panie Przewodniczący! 
Jan Kaczanowski – dziękuję serdecznie za życzenia, one są zawsze bardzo miłe, 
powiedziałbym wręcz wzruszające. Powiem wprost, nie myślałem, że to tak szybko minie, że 
już właśnie nadeszła ta 70-tka. Nie chcę być nieskromny, ale wolałbym obchodzić 
sześćdziesięciolecie. Jeszcze raz bardzo serdecznie dziękuję. Chciałbym tutaj publicznie 
powiedzieć o dwóch sprawach i dwóch akcentach przy tej okazji. Któryś z dziennikarzy mnie 
pytał – jak Pan ocenia swoją drogę życiową i co Pan najbardziej osiągnął. O dwóch tylko 
elementach powiem - jestem szczerze dumny, że zaczynając od robotnika, od ślusarza przy 
naprawie wagonów tak wiele udało mi się osiągnąć a nade wszystko stworzyć cudowną, 
wspaniałą rodzinę. To jest moją największą zdobyczą. Jeśli ktoś chciałby iść w tym kierunku, 
to życzę z całego serca, żeby w takim elemencie udało mu się osiągnąć to co mnie się 
udało. Kolejny element, który dla mnie jest bardzo przyjemny i bardzo ważny to jest fakt, 
że kilkakrotnie po dziewięćdziesiątym roku poddałem się weryfikacji społecznej z wielkim 
powodzeniem. Ale ważnym jest i myślę, że każdy z was ma zawsze takie piękne marzenia, 
żeby być sobą. W tych życzeniach pozwólcie, że chciałbym być sobą, bo to jest wartość 
bardzo ważna. Nigdy nie bawiłem się w koniunkturalizm i chcę pozostać sobą w miarę 
możliwości jak najdłużej. Bardzo serdecznie dziękuję. Będąc przy tym miłym akcencie, to 
chcę poinformować, że właśnie w dniu jutrzejszym nasz prezydent Jacek Wójcicki, z tego co 
pamięć mnie nie myli, a nie myli, będzie obchodził 40-lecie swoich urodzin. Tutaj pod jego 
nieobecność, myślę, że będę wyrazicielem nas wszystkich jak złożę Prezydentowi 
wszystkiego najlepszego, zdrowia, samozaparcia i realizacji wyznaczonych przez siebie 
celów. Tego z całego serca naszemu Prezydentowi życzę, bo jeśli się powiedzie 
Prezydentowi, to w jakiejś mierze powiedzie się również nam, a także naszemu miastu. 
Wiedząc o tym, że Prezydenta nie będzie poinformuję tylko, że bukiet kwiatów w stosownym 
miejscu czeka na Prezydenta wraz z życzeniami i gratulacjami. Jeszcze raz wszystkiego 
dobrego Prezydencie. Zarządzam 5-cio minutową przerwę. 
 
Po przerwie: 
Jan Kaczanowski – przypominam Radnym, że jesteśmy w punkcie 3 porządku obrad. Czy  
w tym punkcie ktoś z państwa chciałby zabrać głos? Nie widzę zgłaszających się. Zamykam 
3 punkt porządku obrad. 
 
Ad.4 Sprawozdanie z podejmowanych działań w roku 2020 przez PGW Wody Polskie 

Nadzór Wodny w Gorzowie Wielkopolskim oraz Sulęcinie. 
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Jan Kaczanowski – poinformował, że sprawozdanie z podejmowanych działań w roku 2020 
przez PGW Wody Polskie Nadzór Wodny w Gorzowie Wielkopolskim oraz Sulęcinie wszyscy 
radni otrzymali i stanowi załącznik nr 4 do protokołu. Ponadto sprawozdanie przyjęła do 
wiadomości Komisja Gospodarki i Rozwoju. W związku z brakiem chętnych do dyskusji w 
tym punkcie porządku obrad proponuję zapis, że Rada Miasta przyjęła sprawozdanie 
z podejmowanych działań w roku 2020 przez PGW Wody Polskie Nadzór Wodny w 
Gorzowie Wielkopolskim oraz Sulęcinie do wiadomości.  
 
Propozycję przyjęto przez aklamację. 
 
Ad.5 Informacja o stanie przygotowań miejskiej oświaty do nowego roku szkolnego 

2021/2022. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że informację o stanie przygotowań miejskiej oświaty do 
nowego roku szkolnego 2021/2022 wszyscy radni otrzymali i stanowi załącznik nr 5 do 
protokołu. 
Renata Pliżga – Dyrektor Wydziału Edukacji - tak, jak na Komisji Oświaty i Wychowania już 
przekazałam podstawowe informacje przed nami na pewno trudny, ale dobry rok szkolny, bo 
wiemy, nabory zarówno do przedszkoli miejskich, jak i do szkół podstawowych i 
ponadpodstawowych napawają nas optymizmem. Jako chyba jeden z niewielu samorządów 
w Polsce mamy sytuację, gdzie dla każdego chętnego trzylatka zabezpieczyliśmy miejsca 
w naszych miejskich przedszkolach, rozszerzając tą formułę pierwszy raz o prowadzenie 
przedszkola przez osobę fizyczną na Osiedlu Europejskim. W związku z tym tutaj udało nam 
się pogodzić wiele oczekiwań i potrzeb zgłaszanych w poprzednich latach. 100 dodatkowych 
miejsc w przedszkolach znajdzie się na tymże właśnie osiedlu. Łącznie 4 200 wychowanków 
będzie w roku szkolnym 2021/22 korzystało z edukacji przedszkolnej. Jeśli chodzi o szkoły 
podstawowe, to w ostatnich nawet dniach stale napływa dodatkowa ludność, która w związku 
z tym oczekuje dodatkowych miejsc w szkołach podstawowych i nawet dzisiaj właśnie taką 
decyzję będziemy musieli podjąć z Prezydentem, najpóźniej jutro jeśli chodzi o Szkołę 
Podstawową nr 13, bowiem będą potrzebne dodatkowe oddziały, akurat w tej szkole. Na 
szczęście pomieścimy się. Mamy ponad 9 000 uczniów w szkołach podstawowych 
i utworzonych 70 nowych oddziałów klas pierwszych. To się niestety nie skończy. 
Prawdopodobnie ta liczba oddziałów będzie wzrastała. Jest to dobra perspektywa, bo to 
oznacza, że nasze szkoły podstawowe przyjmują coraz więcej uczniów. Podobnie wygląda 
sytuacja w szkołach ponadpodstawowych, gdzie nabór tegoroczny również możemy uznać 
za udany ze względu na to, że coraz większą liczbę uczniów z okolicznych gmin 
sąsiadujących, nasze szkoły przyciągają i swoją ofertą zachęcają do podjęcia nauki w 
Gorzowie. Tutaj mocno pracujemy nad tym od lat. Zwłaszcza kształcenie zawodowe staramy 
się, żeby było preferowane, aczkolwiek widzimy, że nasze licea również cieszą się 
ogromnym powodzeniem. Łącznie naukę rozpocznie w naszych przedszkolach i wszystkich 
szkołach 21 000 uczniów. Wybiegając na pytania, które już się pojawiały w trakcie Komisji 
Oświaty i Wychowania, na pewno gdzieś tam czai się pytanie odnośnie SP nr 1, która 
faktycznie postawiła nas wszystkich w bardzo trudnej sytuacji. Może nie szkoła, tylko sam 
fakt realizacji modernizacji. Kompleksowa modernizacja tego budynku tak oczekiwana przez 
wszystkich przez lata z wiadomych względów. Zakres pracy jest tak duży, trudno było 
przewidzieć wszystkie komplikacje, które mogą wystąpić i właśnie jedna z takich 
spowodowała, że termin realizacji tejże inwestycji niestety nie zbiegnie się z końcem roku 
szkolnego i w związku z tym musieliśmy szukać zastępczych tymczasowych lokalizacji dla 
600 uczniów SP nr 1. Wydaje nam się, że propozycja, którą złożyliśmy została pozytywnie 
przyjęta zarówno przez rodziców uczniów, mamy nadzieję również, że i przez kadrę 
pedagogiczną, jak i uczniów. Jeśli państwo chcecie poznać szczegóły to oczywiście jestem 
gotowa je przedstawić, natomiast już na komisji szczegółowo je omówiliśmy. Staraliśmy się 
przede wszystkim przyjąć zasadę taką, że dzieci najmłodsze, czyli przedszkolne i klas 1-3 
powinniśmy zlokalizować najbliżej jak to jest możliwe macierzystej placówki, czyli ulicy 
Dąbrowskiego i tutaj swoją gościnę i otwartość wyraził Zespół Szkół Ekonomicznych, w 
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którym takie pomieszczenia do tej nauki wczesnoszkolnej zostaną wygospodarowane. 
Uczniowie klas 4 i 5 będą mieli okazję już zakosztować akademickiego klimatu, bowiem 
będą mieli zajęcia przy ul.Estkowskiego w Akademii Wychowania Fizycznego. Natomiast 
starsi uczniowie od klas 6 do 8 będą z kolei mogli bliżej przyjrzeć się kształceniu 
zawodowemu, bowiem będą usytuowani w budynku przy Pomorskiej, w dotychczasowym 
Centrum Kształcenia Zawodowego, gdzie są pracownie, warsztaty, które na pewno jeszcze 
tylko będą sprzyjały temu, żeby uczniów przybliżyć do wiedzy technicznej. 
Radosław Wróblewski – chciałbym to pytanie skierować bardziej do Wydziału Inwestycji, do 
przedstawiciela Wydziału Inwestycji, ale chciałbym się dowiedzieć odnośnie CEZiB-u przy 
Warszawskiej. Kiedy będzie oddana do użytku hala sportowa oraz warsztaty zawodowe dla 
uczniów? Mieliśmy do tej pory informację, że z początkiem roku szkolnego będzie to 
możliwe. Wiemy, że też są jakieś trudności, albo też powiedzmy ten harmonogram 
niekoniecznie będzie spełniony. Dlatego prosiłbym o informację. Jeszcze jedno pytanie 
adresowane tutaj do dyrektor Pliżgi. Jak wygląda sytuacja z obsadą etatów nauczycieli w 
szkołach gorzowskich? Słyszymy wszędzie, w całym kraju informacje o braku nauczycieli 
zwłaszcza przedmiotów ścisłych. Jaką informacje w sprawie na dzień dzisiejszy posiada 
Wydział Edukacji? Odnosi się ona oczywiście do naszych gorzowskich placówek. 
Alicja Kajder-Pussty – Dyrektor Wydziału Inwestycji – mam nadzieję odnosząc się do 
wypowiedzi Radnego, że wszystkie trudności związane z CEZiB-em mamy już praktycznie 
za sobą. Mam taką nadzieję. Konkretnie odpowiadając na pytanie odnośnie warsztatów, to w 
tej chwili rozstrzygane są przetargi na dostawy. Tam w momencie, w którym się będą te 
dostawy odbywały mogą być jeszcze jakieś konieczne roboty do wykonania już jakby 
kończące zakres wykonawcy. Planowane oddanie do użytku tych warsztatów jest na 
początku przyszłego roku 2022, końcówka 2021, początek 2022, nie chciałabym tutaj 
deklarować takiego już konkretnego terminu, a hala, teraz będziemy musieli jeszcze mieć 
wykonane przyłącze cieplne i dostawę węzła przez PGE. To jest planowane na październik, 
więc po tym terminie będą wykonane jeszcze próby kontrolne, rozruchy technologiczne i 
będzie hala oddawana do użytku.  
Radosław Wróblewski – w tym roku kalendarzowym? 
Alicja Kajder-Pussty – mam taką nadzieję, jeszcze raz zacytuję- „że wszelkie trudności 
mamy już za sobą”. 
Renata Pliżga – faktycznie takie pierwsze rozpoznanie, które w ostatnich dniach już robimy 
i odbieramy często telefony, te braki kadrowe powtarzają się z poprzednich lat jeśli chodzi 
o przedmioty zawodowe. Natomiast pojawiły się dwa nowe, to są nauczyciele matematyki 
i wychowania przedszkolnego. Także tutaj w tych zakresach szukamy często rozwiązań. Są 
dwa kierunki działań w tym momencie takich doraźnych. Pierwsze rozwiązanie, to oczywiście 
przydzielenie nadgodzin tej kadrze, którą posiadamy, natomiast dyrektorzy szkół, w których 
takie sytuacje istnieją już wiedzą, że muszą szukać innego rozwiązania, które na przyszłość 
będzie stanowiło dla nich warunki do prowadzenia normalnie zajęć czyli zlecanie, polecanie, 
przekierowywanie nauczycieli na dodatkowe dokształcanie i zdobywanie uprawnień do nauki 
drugiego przedmiotu w ramach środków na doskonalenie zawodowe. 
Małgorzata Domagała – chciałam tylko dopowiedzieć, chodzi o Szkołę Podstawową nr 1. 
Decyzją Prezydenta uczniowie klas od 4 do 8 w nadchodzącym roku szkolnym będą mieli 
bezpłatne przejazdy komunikacją miejską w godzinach od 7:00 do 16:00. Czyli wtedy, kiedy 
przebywają w szkole. Czyli zarówno ci uczniowie, którzy będą uczęszczać do AWF-u, jak i ci, 
którzy będą uczęszczać na ulicę Pomorską. 
Jan Kaczanowski - czy w tym punkcie porządku obrad ktoś z Państwa chciałby jeszcze 
zabrać głos? Zanim go zakończę chciałbym tylko przypomnieć, a może zaapelować, 
żebyśmy pilnowali takich istotnych, według mnie, spraw, że na niektóre obiekty są wykonane 
dokumentacje. Dokumentacja ma określoną ważność, żeby tego pilnować, dlatego że każda 
złotówka jest bardzo istotna i ważna. Chciałbym tutaj publicznie, bardzo serdecznie 
podziękować, rzadko to czynię, Prezydent Domagale i Pani Dyrektor Wydziału Edukacji, jak 
również wszystkim pracownikom za sprawne poradzenie z tematem, który był 
nieprzewidziany. Mówię o Szkole Podstawowej nr 1. Jestem dla Państwa w tym temacie 
pełen podziwu, dlatego że wiem ile to kosztowało starań, przedsięwzięć itd. To się udało, 
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myślę, że ku zadowoleniu nas wszystkich, a przede wszystkim tych wspaniałych dzieciaków. 
Pragnę poinformować, że sprawozdanie przyjęła do wiadomości Komisja Oświaty i 
Wychowania. W związku z tym proponuję, by również taki był zapis, że Rada Miasta przyjęła 
do wiadomości informację o stanie przygotowań miejskiej oświaty do nowego roku szkolnego 
2021/2022. 
 
Propozycję przyjęto przez aklamację. 
 
Ad.6 Druk nr 750 – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 

Programu „Gorzowska Karta Dużej Rodziny”. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 6 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Spraw Społecznych. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 750 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Programu 
„Gorzowska Karta Dużej Rodziny”.  
Wyniki głosowania 
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
Wyniki imienne: 
ZA (22) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof 
Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, 
Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, 
Maria Surmacz, Robert Surowiec, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, 
Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (3) 
Robert Anacki, Przemysław Granat, Marcin Kurczyna  
 
Podjęta uchwała w sprawie przyjęcia Programu „Gorzowska Karta Dużej Rodziny”, stanowi 
załącznik nr 7 do protokołu. 
 
Ad.7 Druk nr 753 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad 

wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 8 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Spraw Społecznych. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 753 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zasad wynajmowania lokali 
wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy.  
Wyniki głosowania 
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 3 
Wyniki imienne: 
ZA (22) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof 
Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, 
Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, 
Maria Surmacz, Robert Surowiec, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, 
Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (3) 
Robert Anacki, Przemysław Granat, Marcin Kurczyna  
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Podjęta uchwała w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład 
mieszkaniowego zasobu gminy, stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 
 
Ad.8 Druk nr 759 – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia 

jednostkowych stawek dotacji przedmiotowej na rok 2021 dla Zakładu 
Gospodarki Mieszkaniowej w Gorzowie Wlkp. 

 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 10 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 759 – podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia jednostkowych 
stawek dotacji przedmiotowej na rok 2021 dla Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej w 
Gorzowie Wlkp. 
Wyniki głosowania 
ZA: 23, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2 
Wyniki imienne: 
ZA (23) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof 
Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy 
Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Robert Surowiec, Jerzy Synowiec, Paulina 
Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (2) 
Robert Anacki, Przemysław Granat  
 
Podjęta uchwała w sprawie ustalenia jednostkowych stawek dotacji przedmiotowej na rok 
2021 dla Zakładu Gospodarki Mieszkaniowej w Gorzowie Wlkp., stanowi załącznik nr 11 do 
protokołu. 
 
Ad.9 Druk nr 755 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 

rok Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 12 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Oświaty i Wychowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 755 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok Miasta 
Gorzowa Wielkopolskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 2 
Wyniki imienne: 
ZA (22) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof 
Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy 
Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr 
Wilczewski, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (1) 
Robert Surowiec  
NIEOBECNI (2) 
Robert Anacki, Przemysław Granat  
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Podjęta uchwała w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego, stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
 
Ad.10 Druk nr 756 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 

rok Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 
Radosław Wróblewski – w tejże uchwale głosujemy dzisiaj kolejną rzecz związaną z 
realizacją programu „Złota Rączka dla Seniora” w Gorzowie Wielkopolskim. Zwiększamy 
kwotę na realizację tego programu do końca roku kalendarzowego o 30 tys. zł. Mam 
nadzieję, że to jest bardzo dobra wiadomość dla gorzowskich seniorów. Chciałbym też w tym 
momencie podziękować Radnym, ale przede wszystkim Prezydent Małgorzacie Domagale 
za współpracę w realizacji nad tym programem. Cieszę się, że nasze ustalenia z końca 
tamtego roku i tutaj również podziękowania dla Pani Skarbnik, że udaje się znajdować 
pieniądze na ten program. Również Fundacja Pozytywka dzisiaj w trakcie konferencji 
prasowej naszego Klubu także kieruje podziękowania dla wszystkich, którzy przyczyniają się 
do znajdowania środków na realizację programu „Złota Rączka dla Seniora”. Z tego miejsca 
będę też apelował, żebyśmy również takie dobre rozwiązania, mam nadzieję, że w ciut 
jeszcze większej kwocie, znajdowali na przyszły rok kalendarzowy dla tego programu, bo 
naprawdę jest to cenne, ważne przedsięwzięcie, zauważone przez gorzowskich seniorów. 
Jan Kaczanowski – czy w tym punkcie porządku obrad ktoś z Państwa jeszcze chciał zabrać 
głos? Nie widzę zgłaszających się. Zamykam dyskusję. Pragnę poinformować, że projekt był 
zaopiniowany jednomyślnie pozytywnie tak przez Komisję Budżetu i Finansów, jak i Komisję 
Spraw Społecznych. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 756 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok Miasta 
Gorzowa Wielkopolskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 2 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, 
Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr 
Paluch, Sebastian Pieńkowski, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna 
Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (2) 
Patryk Broszko, Robert Surowiec  
NIEOBECNI (2) 
Robert Anacki, Przemysław Granat  
 
Podjęta uchwała w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego, stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 
 
Ad.11 Druk nr 757 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 

rok Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 
Anna Kozak – chciałam w tym punkcie podziękować, że w druku uchwały 757 mamy 
zwiększenie środków na inicjatywę obywatelską. Jest to dobry krok ku dobrej, że tak 
powiem, współpracy urzędu miasta i mieszkańców. Bardzo dziękuję w imieniu mieszkańców, 
którzy wystosowali trzy inicjatywy obywatelskie na budowę dróg wewnętrznych, że ich głos 
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został tutaj niezapomniany. Idziemy w kierunku tego, żeby mieszkańcy byli zadowoleni z 
miasta, w którym mieszkają. 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – prosiłabym o wyjaśnienie. W uzasadnieniu mamy wydatek, który 
nazywa się dotacja celowa na modernizację oświetlenia na stadionie żużlowym w Gorzowie 
Wielkopolskim przy Kwiatowej 6, wielkości 600 tys. zł. Zwłaszcza w aspekcie informacji jakie 
do mnie docierają, czyli takich, że kosztorysy przewyższają możliwości finansowe miasta 
w zakresie realizacji inwestycji strefy rekreacji na Piaskach i także szatni dla dzieci na boisku 
Stilonu. Jest tutaj zagrożenie, że te inwestycje nie zostaną wykonane ze względu na brak 
środków, natomiast tutaj, i tam mówimy o 50 tys. zł, 100 tys. zł, natomiast tutaj 600 tys. zł na 
światła. Nie wiem, który z żużlowców potrzebuje takiego oświetlenia i chciałabym poprosić 
o wyjaśnienie skąd mamy takie pomysły, żeby dla prywatnego klubu sportowego 
przeznaczać 600 tys. zł w sytuacji kiedy na wszystko nam brakuje. Zwrócę też uwagę, że 
utrzymanie zieleni miejskiej, mamy zwiększenie o 140 tys. zł, a wiadomo jakie są naciski ze 
strony mieszkańców, żeby o tą zieleń dbać. Jest duże zapotrzebowanie na inwestycje 
zupełnie innego typu co widać po zgłaszanych projektach do budżetu obywatelskiego. Na 
przestrzeni wielu lat, jak budżet obywatelski istnieje, nigdy nie zauważyłam, żeby ktoś z 
mieszkańców zgłosił, że na stadionie żużlowym jest dla niego za ciemno, natomiast składano 
wielokrotnie wnioski o utwardzenie dróg lub o budowę chodników, o budowę oświetlenia, bo 
dzieci do szkoły chodzą po ciemku i w błocie. I to są chyba większe priorytety, niż 600 tys. zł 
na oświetlenie na stadionie. Bardzo proszę o wyjaśnienie. 
Jan Kaczanowski – proponuję, że jeśli ktoś z Radnych chciałby w tym punkcie zabrać głos? 
Później będą systemowe, że tak powiem, odpowiedzi. 
Oskar Serpina – chciałem zauważyć, że jeżeli chodzi o stadion imienia Edwarda Jancarza i 
to unowocześnienie tego obiektu, to jest sprawa priorytetowa. Jeżeli taki obiekt powstał to 
należy iść z duchem czasu i oczywiście w odpowiedni sposób dokonywać tych 
unowocześnień. Zaraz bardzo prawdopodobne, że za parę lat takie unowocześnienie będzie 
musiało być dokonane przy nowo wybudowanej hali widowiskowo-sportowej. Być może to 
już w najbliższych latach takie unowocześnienie będzie musiało być zrobione. Na przykład 
zakup tak zwanego teraflexu lub takie unowocześnienie może być również brane pod uwagę 
jeżeli chodzi o stadion lekkoatletyczny. Więc jeżeli takie obiekty w naszym mieście powstają, 
to oczywiście musimy iść z duchem czasu i takich zakupów dokonywać. Więc ja proszę jak 
najbardziej abyśmy głosowali za podjęciem tej uchwały. 
Jerzy Synowiec – trzeba tutaj dodać, gwoli uzupełnienia stanowiska radnego Serpiny, że Stal 
Gorzów na unowocześnienie stadionu pod potrzeby telewizji otrzyma rocznie od tejże 
telewizji kwotę 7,5 mln zł, co daje przez 4 najbliższe lata kwotę 30 mln zł. Jeśli telewizja 
powie, że trzeba bułeczki z kawiorem dla obsługi telewizyjnej kupić, to Stal musi to zrobić, bo 
dostajecie 7,5 mln zł po to, żebyście chodzili tak jak zegarek szwajcarski pod nasze 
potrzeby. Oczywiście ta kwota znacznie przewyższa potrzeby modernizacyjne, bo jakże się 
ma 600 tys. zł do kwoty 7 mln zł rocznie. Ani stadion lekkoatletyczny, ani przystań 
wioślarska, ani żaden inny obiekt sportowy łącznie z halą w Gorzowie nie dostanie od 
telewizji w najbliższych kilkudziesięciu latach złotówki. Natomiast klub żużlowy dostanie. Po 
tych 4 latach dostanie jeszcze więcej, bo telewizja regularnie je zwiększa. Ale chciałbym 
jeszcze tu powiedzieć coś, co mówiłem też na komisjach, że nigdy do tej pory w ciągu 10 lat 
jak jestem radnym i myślę, że nigdy wcześniej nie zdarzyło się coś takiego, co się dzieje 
dzisiaj. Jestem przez klub sportowy i przez spółkę akcyjną Stal Gorzów oraz przez ich 
pełnomocnika regularnie zastraszany właśnie w kwestii moich dyskusji i podważania 
wysokości dotacji jakie klub otrzymuje. Skierowano przeciwko mnie trzy akty oskarżenia, trzy 
doniesienia dyscyplinarne, jeden pozew do sądu ochrony dóbr osobistych. Myślę, że to nie 
jest koniec. Chodzi o to, aby Jerzy Synowiec jako radny zamknął dziób w sprawie dotacji dla 
Stali Gorzów. Żebyście głosując też o tym wiedzieli. Podkreślam raz jeszcze, zastraszyć się 
nie dam i będę tą kwestią zajmował się dalej, bo jeśli wypowiedziano mi wojnę, to muszę 
wojną odpowiedzieć w myśl starej łacińskiej zasady vis pacem para bellum. 
Grażyna Wojciechowska – zaśmiałam się. Mam doskonałą pamięć jak Państwo wiecie. Z 
tych informacji bym prosiła, czy one są wiarygodne? Wiem, że podobnego typu uchwały były 
przygotowywane przez ciebie Jurek, jak byłeś jeszcze właścicielem stadionu żużlowego. Nie 
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rozumiem pewnych spraw. Pamiętam jak miasto dwa razy za stadion żużlowy zapłaciło, a 
czy wam się podoba, czy nie, na pewno nie jest to prawda, że takie pieniądze 7 mln zł coś 
nie wchodzą w grę. Stadion żużlowy był, jest i będzie, bo to jest chluba naszego miasta, 
Zakładów Mechanicznych Gorzów, którzy stworzyli zawodników. Mamy mistrza świata. 
Mamy wysoki poziom rozgrywek. Wiadomo kto przychodzi. A ja widzę, że radna Bejnarowicz 
to tylko, żeby coś zepsuć, musieć zawsze mieć co innego. Czy kupek tyle pieski mogą 
zrobić, czy nie? Przypominam sobie sprawy filharmonii. Mamy specjalistów, takie właśnie 
szczypanie radna radną, radna radnego doprowadziły do tego, że mieliśmy takie opóźnienia 
i to, co Przewodniczący powiedział, kiedy miał być stadion lekkoatletyczny wykonany, 
prawda? Kto był wtedy tym dziekanem od tych spraw? I ile lat dopiero tu, za rządów Rady 
Miasta pod Twoim dowództwem i Prezydenta Miasta, jego zastępców powoli wychodzimy z 
tej sytuacji. Wydział Edukacji ma zaplanowane które remonty, żeby nie było tak, jak z 
„jedynką”, że od piwnicy widać gwiazdy nocą na niebie i mogłoby dojść do tragedii. Dlatego 
niech wreszcie specjaliści się zajmą sprawami specjalistycznymi, a nie ciągle żeby tylko 
skubnąć, żeby tylko robić awantury. Nie można tak. Jeśli są wymogi takie, to co? My mamy 
teraz na mecze żużlowe do Zielonej Góry? No ludzie kochani. Cieszmy się, że miasto 
rozkwita. Gości z zagranicy miałam z dalszej rodziny, to powiedzieli, żeby radnym i władzom 
miasta podziękować, bo dwa lata nie byli to, co zobaczyli. Pamiętacie co było też z 
przemysłówką i jaka wojna co robi. Za 6 mln zł kupiliśmy wieżowiec. Niedługo będzie bajka i 
piękne centrum. Ludzie, jeśli ktoś nie chce pomóc, to proszę nie przeszkadzać. Jeśli ktoś 
popełnił przestępstwo, czy niezgodne pieniądze zostaną wydane, to odpowiada głową. To są 
państwowe pieniądze i to musi być tak jak należy. Proszę nie powodować takich przykrych 
sytuacji. Po raz drugi powiem, Gorzów żużlem stał, stoi i będzie stał, bo to jest nasza duma. 
Nie damy, powiedziałam na edukację, kulturę, na sport, to będziemy coraz więcej pieniędzy 
wydawać na patologię, a wiadomo, że nam jeszcze potrzeba odpowiednią ilość środków. To, 
co było nie zabierałam głos, kiedy radny Radosław Wróblewski zabierał głos. Pamiętacie 
Państwo jak mówiłam, kiedy nawet się założyłam jeszcze wtedy z wiceprezydentem 
Marcinkiewiczem, który odpowiadał za Centrum Kształcenia Zawodowego i Biznesu. Nawet 
się założyłam o czarnego Johnie Walkera, że nie zdążą zrobić. I właśnie co sprzeczki, 
awantury robią, że projekt, który był świetny za poprzednich mógł być wykonany, to mogło 
być i to, co było powiedziane, ja przepraszam, że od razu, wybacz Jurek, że wchodzę z 
innym tematem, żeby już nie zabierać głosu. Proszę Państwa to, co było powiedziane, trzeba 
wszystko zrobić, żeby w styczniu przeprowadzić nawet w tej, nie wiem kiedy województwo, 
nasze miasto, województwo dostanie przerwę zimową, wakacyjną, ferie zimowe i jeszcze 
zwrócić proszę uwagę na gabinety pielęgniarskie w tych szkołach, już to sygnalizowałam. 
Bardzo proszę, żebyśmy naprawdę dalej tak rozbudowywali nowoczesne miasto. 
Piotr Paluch – skąd ta kwota 7,5 mln zł? Mam kwotę 6,5 mln zł na klub. 
Jerzy Synowiec – 30mln zł na 4 lata to jest 7,5 mln zł na rok. 
Piotr Paluch – ale mówisz o 4 latach. Mówmy teraz o tej. Mam umowę i wytyczne odnośnie 
Ekstraligi telewizji, co klub musi zrobić z tymi pieniędzmi. Wcześniej klub dostawał z 
Ekstraligi z kanału Plus 2,4mln. zł na działalność. Teraz dostanie 6,5 mln zł. Wytyczne 
zgodnie z rozporządzeniem Ekstraligi, strategia rozwoju, szkolenie młodzieży 2,5 mln zł, 
druga drużyna 1,5 mln zł, na przeszkolenie ogólnie mówię, młodzież 1 mln zł, do tego kupić 
10 pitbike-ów, 2 motocykle 125, 3 motocykle 250, ubiory, 5 motocykli pojemność 500, 
działania reklamowe 1 590tys. zł. To są wszystkie wytyczne Ekstraligi, z czego klub będzie 
musiał z nimi się rozliczyć. 
Jerzy Synowiec – a wyjazd na Teneryfę też jest planowany nowy?  
Piotr Paluch – ale tu o Teneryfie nie mówię. Dlaczego mam powiedzieć? Przecież mnie tam 
nie było! Co ty za głupoty teraz Marta gadasz? Co mam powiedzieć? Co mam powiedzieć? 
Co mnie to obchodzi? Jestem od działań sportowych, a ty jesteś od tego, żeby zamęt siać 
i tylko tyle. Dacie dokończyć? Dlaczego nie? Te 4,5 mln zł co klub dostanie z telewizji będzie 
musiało być rozdysponowane. 
Jan Kaczanowski – SAzanowni Państwo, radna Bejnarowicz! Nie przypominam sobie, 
żebym udzielał Pani głosu i mam serdeczny i gorący apel. Jeśli ktoś z Radnych zabiera głos 
i wypowiada się, zresztą obojętnie kto, to proponuję mu nie wchodzić w słowo. Można 
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nacisnąć na określony guzik i zabrać ponownie głos. Kolega Paluch jeszcze chce 
kontynuować? 
Piotr Paluch – mogę jeszcze dodać. Nowa zabudowa boksów 300 tys. zł, nowy branding 
reklamowy 200 tys. zł, nowa odzież 90 tys. zł, plandeki, odwodnienie liniowe 1 mln zł. 
Te wszystkie pieniądze co zostaną z telewizji będą musiały być rozliczone, zainwestowane 
w działania klubu. Na młodzież, na szkolenie i to wszystko. A stadion jest miejski, prawda? 
Przecież to wszystko, co klub inwestuje w stadion nie jest stalowskie. To wszystko 
przechodzi na cele miasta i miasto ma to dla siebie. Po drugie klub też inwestował wiele w 
stadion ze swoich pieniędzy. Inwestycje ze środków własnych w 2020 roku do 2021. 
Niektóre zakończone, niektóre nie. Nowe loże na dole, trybuna główna 1,5 mln zł jest w 
trakcie jest- przejdą na własność miasta. Miasto tak samo będzie mogło z nich korzystać, 
zapraszać ludzi. Remont szatni dla zawodników 65 tys. zł, remont pomieszczeń 
warsztatowych, gdzie to wyglądało obskurnie, grzyb, śmierdziało 60 tys. zł, remont toalet na 
trybunie głównej 60 tys. zł, parking dla rowerów 20 tys. zł, wymiana systemu dostępu na 
stadion 135 tys. zł, odnowa elewacji frontowej kas mural 10 tys. zł, rozbudowa górnych lóż 
210 tys. zł, modernizacja fan shop, część obsługi klienta oraz część magazynowa 31 tys. zł, 
przystosowanie stadionu do pandemii, do tych wszystkich sytuacji 20 tys. zł, modernizacja 
światłowodów w trakcie 71 tys. zł, zakup kontenerów na muzeum Stali Gorzów, co będzie 
służyło dla wszystkich 120 tys. zł. Łącznie przez ten rok klub wyda, bądź wydał 2.271 tys. zł. 
I wcale tak nie jest, że nic nie robi. 
Tomasz Rafalski – to jest gorący temat oczywiście. Bardzo dziękuję za tą wypowiedź kolegi 
Palucha, bo jako radni tak naprawdę nie wiedzieliśmy o tym wszystkim. Również nie 
spotkałem się z tym, że klub ma zostać dofinansowany kwotą 7,5 mln zł, tylko 6 mln zł lub 
6,5 mln zł i też słyszałem o tym, że te pieniądze muszą być ściśle rozliczone. Są to pieniądze 
przeznaczone na rozwój dyscypliny. Nie muszę mówić czym jest Stal dla Gorzowa, bo jest to 
coś więcej, niż tylko kawałek historii i sportu, jest to jakby element naszej tożsamości. 
Wracając do tych 600 tys. zł, no nie padło tutaj jedno ważne stwierdzenie, a mianowicie to 
jest wymóg licencyjny telewizji, a nie dlatego, że jakiemuś żużlowcowi jest ciemno. Gdyby 
tak było, również głosowałbym przeciwko. Jeżeli by na przykład jakiś żużlowiec zgłosił, że on 
potrzebuje więcej żarówek za 600 tys. zł to również za tym bym nie był, ale te 600 tys. zł 
klub, który skalkulowany ma budżet nie może w tej chwili znaleźć. Te 6 mln zł tak na dobrą 
sprawę jest uzależnione od tego, czy oni zrobią to oświetlenie. Druga sprawa, bo tutaj 
musimy też ważyć różne rzeczy. Bardzo radnemu Synowcowi współczuję tych zarzutów, bo 
ma święte prawo do tego, żeby móc krytykować klub Stali Gorzów. Również byłem pozwany 
za krytykowanie działań firmy Inneco przez jej prezesa, p. Czyżewskiego. Nie jest to zbyt 
przyjemne oczywiście. Mnie to specjalnie nie obeszło, ponieważ jestem radnym i mam do 
tego święte prawo. Nie robiłem to w sposób łamiący jakikolwiek standardy i tutaj trzymam za 
Pana kciuki i mam nadzieję, że wygra Pan te procesy. 
Jan Kaczanowski – zanim udzielę głosu kolejnym Radnym, którzy zresztą już się 
wypowiadali na tej sesji proponuję aby głos zabrał dyrektor Włodzimierz Rój, który zgłaszał 
się do wyjaśnień i może przybliży nam ten temat bardziej i będziemy bardziej wzbogaceni o 
wiedzę. 
Włodzimierz Rój – Dyrektor Ośrodka Sportu i Rekreacji – przysłuchując się tej dyskusji 
myślę, że rzeczywiście Przewodniczący jak zwykle celnie skierował pytanie do mnie. Proszę 
Państwa, sami już odpowiadaliście, że są to wymagania licencyjne. Od 4 lat składamy 
wnioski do Prezydenta w związku z naciskami Ekstraligi. Od 3 lat w zasadzie udało mi się 
przeforsować rok po roku otrzymanie tej promesy. Nie mniej jednak w tamtym roku telewizja 
powiedziała sprawdzam i na 1200 luksów mamy na środku murawy 74. Jakoś te moje 
badania przechodziły ale przestały przechodzić, więc pan Leszek Dębski, szef Komisji 
Sędziów Ekstraligi był na weryfikacji toru w marcu. Jest to ostateczna weryfikacja na dany 
sezon. Był przy tym Piotr Guszpit- Dyrektor Wydziału Sportu. Był również radny, trener Piotr 
Paluch, który właśnie lekko się wzburzył, ale rozumiem to wzburzenie, bo też do pewnego 
czasu tą retoryką się kierowałem, że klub dostaje te wielkie miliony. Jednak radny Paluch 
wyliczył mniej-więcej na co to idzie. Umowa między miastem, którego stadion jest jakby 
integralną częścią, a Stalą Gorzów jest to umowa, która ma, nie wiem, ćwierć wieku, albo 
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więcej. W zasadzie przepisujemy ją pod tytułem- kopiuj wklej. Tu radny Synowiec już na 
poprzedni komisji mówiłem, wspierał żużel, który w latach 90 umierał i miasto chcąc ten 
żużel podnieść, bo każdy z nas na ten żużel chodził w różnym wieku od małego dzieciaka. 
Już nie będę tutaj, bo już na komisji prawie się rozpłakałem tym, co mówiłem, rozszerzał 
tego. Nie mniej jednak musimy, bo sądzę, że musimy renegocjować warunki tych umów, bo 
one są nieprzerwane, a czas się zmienia. Zmieniają się też jakby powiązania klubów z 
Ekstraligą. Zmieniają się sponsorzy. Weszła bardzo nośna telewizja, która wypromowała 
między innymi MMA, które kiedyś było gdzieś tam zabronione i tą samą mamy sytuację z 
żużlem, że żużel był jakby niszową dyscypliną w świecie, ale my żyjemy żużlem. My, Zielona 
Góra, Zielona Góra nie żyje i dlatego mamy szansę jeździć w Zielonej Górze, bo wolne 
terminy są, radna to już wskazała. To nie jest wymysł ani miasta, ani klubu. Przez 3 lata 
udawało się uzyskać tą promesę i powiedziano mi, że nie ma takiej opcji, żebyśmy dostali ją 
w przyszłym roku, więc możemy ryzykować, nie robić tego, ale ja bym chciał z siebie zdjąć 
odium tego drobnego faktu, że czegoś nie zrobiłem, nie dopilnowałem. To Państwo 
podejmujecie decyzje i Państwo podejmiecie decyzję gdzie będziemy jeździć. Powstały 
różne inicjatywy, rozmowy i formy rozmów z Ekstraligą, m. in. Stowarzyszenie Miast 
Żużlowych. Mieliśmy 3, czy 4 spotkania. Spotkanie miało być w Gorzowie na temat rozmów z 
Ekstraligą. Były to rozmowy w Grudziądzu, w Lesznie, w Zielonej Górze, miało być spotkanie 
w Gorzowie. Być może musimy do tego wrócić i państwo też powinni zadecydować czy 
zmieniamy tą umowę, bo niestety w zapisach tej umowy, i nikt mi nie chce tego zmienić, jest, 
że infrastruktura na stadionie jest po stronie miasta, więc jak mogę powiedzieć, że nie 
zrobimy oświetlenia, które jest konieczne do tego, ażeby uzyskać licencję na udział w 
Ekstralidze. Wiadomo że Grand Prix możemy zrobić tak jak w Manili nad kanałem, bo tam są 
podobne wały. Tylko trzeba by było osuszyć lekko kanał. Wiele rzeczy możemy zrobić. 
Niemniej jednak Ekstraliga promując żużel promuje też Gorzów i ma wymagania i możemy 
stwierdzić, że nas te wymagania nie interesują i do państwa należy i zależy podjęcie decyzji. 
Oskar Serpina – chciałbym przytoczyć przykład źle zarządzanego stadionu. Mistrzostwa 
Świata w Piłce Nożnej w 2014 roku w Brazylii. Piękny, ogromny stadion właśnie na te 
mistrzostwa wybudowany. Teraz jest tam zajezdnia autobusowa. No nie róbmy tego. 
Możemy mieć zaraz naprawdę przepiękną zajezdnię autobusową. 
Anna Kozak – nie ukrywam, że też miałam wątpliwości co do tego zapisu 600 tys. zł na Stal 
Gorzów, ale na dzisiejszej komisji zostały one rozwiane i powiem Państwu, że to nie jest sam 
koszt 600 tys. zł, bo tak naprawdę gdybyśmy posłuchali to cały koszt tej inwestycji jest 1.290 
tys. zł, z czego 690 tys. zł finansuje sam klub. Są to wymogi, które muszą być spełnione, 
żeby taką umowę zawrzeć. Czyli mamy tak naprawdę inwestycję na majątku miasta 1.290 
tys. zł. Do tego mamy także inwestycje, które prowadzi klub w postaci budowy loż, czyli 
mamy kolejne pieniądze, które zostają w mieście. Dla mnie, jako dla finansisty jest to bardzo 
ważne, ponieważ inwestujemy w majątek miasta, a majątek miasta to są aktywa, a aktywa 
stanowią o wartości naszego miasta, o jego wartości, o jego sile finansowej. Jeszcze jedną 
rzecz dodam. Te pieniądze, które są przeznaczone na klub one nie są pieniędzmi, które są 
przeznaczone na roztrwonienie i na wyjazdy, na wycieczki zagraniczne. Są to pieniądze, 
które tak, jak p. Paluch przytoczył, w głównej mierze na sport dla młodzieży. To jest jak 
gdyby przygotowanie nowej kadry juniorów dla nas i celebrowanie sportu. Uważam, że w 
tych trudnych czasach kiedy młodzież w ogóle nie ma nastawienia na uprawianie sportu jest 
bardzo ważne, że możemy takie coś im zapewnić. 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – chciałam na koniec odnieść się do kilku rzeczy, które zostały 
tutaj powiedziane. Jako, że zostałam tutaj wywołana, już pominę to, że zostałam w sposób 
po prostu jakiś karygodny obrażona przez osoby, które się przede mną wypowiadały i nie 
chciałabym, żeby takie sytuacje miały w przyszłości miejsce, ponieważ nie rozmawiamy tutaj 
o sprawach personalnych, ani o osobach, tylko o pieniądzach publicznych. Rozumiem, że 
jest tu kilka osób, które reprezentują klub. Nie reprezentują miasta, nie reprezentują interesu 
mieszkańców, tylko reprezentują klub sportowy, który ma zapotrzebowanie finansowe na 
wykonanie jakiejś inwestycji. Jest to przykre, ponieważ zgodnie z wszelkimi obowiązującymi 
na tę chwilę regulacjami prawnymi radny jeżeli jest stronniczy, albo sprawa dotyczy jego 
bezpośrednio, a Panowie jesteście pracownikami tego klubu, powinniście się wyłączyć i nie 



13 
 

głosować w tej sprawie, ale tutaj odnoszę się do waszego poczucia uczciwości wobec tej 
sprawy. Kolejna sprawa jest taka. Nie mam nic przeciwko żużlowi. Nie jest to mój świat, nie 
chodzę tam, nie korzystam, nie jestem kibicem, natomiast reprezentuję mieszkańców miasta, 
którzy do mnie przychodzą z różnymi potrzebami. Przychodzą do mnie mieszkańcy miasta, 
którzy mówią o tym, że ich dzieci nie są jednymi z pięciu zawodników, którzy jeżdżą 
motocyklem, natomiast na przykład grają w piłkę i nie mają gdzie się przebrać. Nie wiem, czy 
Panowie byliście na stadionie Stilonu na ulicy Olimpijskiej. Tam zobaczcie sobie toalety 
i porównajcie te toalety, które wy wyremontowaliście, oni marzą o tym, żeby mieć takie 
toalety jak wy mieliście przed remontem. Te wszystkie miliony, które radny tutaj wymienił, 
reprezentując klub oczywiście, pokazują tylko jaka jest ogromna dysproporcja w zasobach 
finansowych sportu, w którym uczestniczy pięć lub sześć osób, a reszta ogląda. Czyli jest to 
kwestia kibicowania, a nie uprawiania tego sportu. Nie zgodzę się z radną Kozak, że jest to 
zachęcenie do sportu, bo żaden z tych młodych ludzi, którzy oglądają i podziwiają, kibiców 
żużlowych, jest 99% szans, że oni nigdy nie wsiądą na taki motor i nie będą uprawiali takiego 
sportu. Oni mogą uprawiać inny sport. Oni mogą uprawiać na przykład kajakarstwo 
i wioślarstwo, w którym mamy bardzo fajne wyniki w tej chwili. Dziewczyny z AWF Gorzów 
wróciły z medalami. Nie było wielu radnych na spotkaniu, ale część była i widziała jaka to jest 
ogromna radość i jak bardzo obkupiona jest ciężką pracą i ile też dzieciaków uprawia ten 
sport. Tak samo jest piłka nożna. Tak samo są inne dyscypliny, na których rzeczywiście 
dzieci i młodzież uprawiają ten sport. Nie oglądają i zdobywają podpisy, autografy 
zawodników, tylko uprawiają. Nie siedzą w tym czasie przed komputerem. Nie krzywią sobie 
kręgosłupów, tylko biegają za piłką na przykład, co uważam, że jest fajne, albo uprawiała 
judo, albo wiosłują, czy są kajakarzami. Tam pieniądze są dużo mniejsze i warunki w jakich 
się uprawia ten sport też są dużo gorsze, ale dzieciaków, które to uprawiają jest dużo, dużo 
więcej, niż kilku panów, którzy uprawiają sport żużel. Nie powołujmy się na to, że telewizja 
stawia pod ścianą klub, bo bardzo im zależy na tym, żeby były spełnione warunki. Jeżeli 
telewizja nie jest organizacją charytatywną to ma zrobiony bilans finansowy i wie co im się 
opłaca, co im się nie opłaca. Jeżeli opłaca im się relacjonować sport jakim jest żużel to 
oczywiście, że są w stanie w to zainwestować. Jeżeli mają wymogi finansowe i wymogi 
techniczne, to muszą je sobie zapewnić. Jak miasto wynajmuje mieszkańcom mieszkanie 
komunalne na takich samych zasadach, na jakich wynajmuje ogromny stadion żużlowy za 
małe pieniądze jednemu klubowi, bo nikt inny potem z tego nie korzysta, tylko klub, więc my 
tego nie robimy dla miasta, tylko tak naprawdę dla klubu. Więc jeżeli miasto wynajmuje 
mieszkańcowi mieszkanie komunalne na takich samych zasadach, na takiej samej umowie, 
czyli że ktoś tam użytkuje ten lokal na jakichś zasadach, to smutne historie typu że coś mi 
się zepsuło, albo że ja bym chciał mieć bardziej cywilizowaną toaletę, są smutnymi historiami 
i miasto odpowiada takiemu człowiekowi, że nie ma na to pieniędzy i musi sobie wziąć 
mieszkanie na przykład i sam je wyremontować. Stoi chyba około tam 500 mieszkań, na 
które nie mamy pieniędzy, żeby je wyremontować. Ale 600 tys. zł na to, żeby komercyjna 
telewizja mogła lepiej pokazać kibicom przed telewizorami jak pięciu, czy sześciu, czy 
dziesięciu panów jeździ, to mamy. Na tym polega różnica, że jest to nierówne traktowanie i 
uważam, że jest bardzo dużo dyscyplin. Będziemy za chwilę rozmawiali na temat strategii 
rozwoju miasta na następne 10-20 lat. Panowie Serpina i Paluch z pewnością dokładnie 
przeczytali co jest tam napisane i wiedzą jakie są wyniki analiz dotyczące uprawiania sportu 
o nazwie żużel. Dlatego dziwię się, że w tej chwili rozmawiamy na taki temat, a nie 
rozmawiamy na temat taki, jakie są rzeczywiste potrzeby miasta. Gdybyście Państwo 
aktywnie uczestniczyli w życiu tego miasta i gdybyście rozmawiali z mieszkańcami, którzy 
przychodzą i zgłaszają swoje potrzeby, gdybyście byli w zespołach, na przykład zespole 
mieszkaniowym, gdybyście byli w zespole merytorycznym przy Prezydencie na przykład, 
dotyczącym polityki transportowej, parkingowej, gdybyście byli w innych zespołach na 
przykład, albo patrzyli jak wyglądają dokumentacje projektowe i czego tam brakuje, jakie są 
stawki w tej chwili, a jakie są możliwości finansowe miasta, to wiedzielibyście, że to nie jest 
wydatek pierwszej potrzeby. To na pewno nie jest w żaden sposób zaspokojenie potrzeb 
miasta. To nie jest zadanie własne gminy, żeby telewizji, która finansuje klub sfinansować 
światła i opowieści p. Roja o tym, że jest 70 luksów, a powinno być 1200 mnie nie wzruszają. 
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Nie wzrusza mnie to. Przepraszam, nie wzrusza mnie to. W Gorzowie są dzieci, które nie 
mają lampki na biurku do zrobienia lekcji. O ilu luksach mówimy wtedy? O ilu? 600 tys. zł, 
500 zł, czy może o 50 zł, których też ludzie nie mają. Nie mieliśmy na to, żeby pomóc 
gastronomii, czy przedsiębiorcom w czasie Covidu, bo mieliśmy tylko tyle, ile mieliśmy. 
Mamy ogromne zapotrzebowanie. A 600 tys. zł bo telewizja ma za ciemno. Ludzie, zacznijcie 
się zastanawiać kogo wy reprezentujecie. Tak reprezentujecie mieszkańców i 
reprezentujecie ich potrzeby? Jak reprezentujecie ich potrzeby to przyjdźcie na budżety 
obywatelskie. Poczytajcie sobie co ludzie zgłaszają. Nigdy nie było wniosku o to, żeby 
zwiększyć luksy na stadionie żużlowym, bo to nie jest pierwsza potrzeba, bo ludzie chodzą 
w błocie, bo nie mają jak dojechać, bo nie ma autobusu, bo ludzie chodzą, żeby zrobić 
autobus z ulicy Dobrej na strefę żeby nie musieli jeździć dookoła. To są potrzeby ludzi, a nie 
luksy. Proszę nie rzucać do mnie inwektyw, że jestem od tego, żeby jak mi tutaj p. Grażyna 
Wojciechowska jakieś elaboraty wygłasza. Reprezentuję interes mieszkańców, którzy do 
mnie przychodzą i zgłaszają swoje potrzeby. Nie telewizji. 
Piotr Paluch – tak na spokojnie. Marta powiedziałaś, że jestem z klubu i chcę załatwić coś 
dla klubu, ale to jest obiekt miejski i o to chodzi tylko, że chciałem załatwić, nie załatwić, tylko 
żeby obiekt miejski miał takie wytyczne. Nie swoje sprawy. Bo to jest miejski, to jest mienie 
miejskie. Skoro uważasz, to głosuj przeciwko. Co za problem? Po drugie mówisz pięciu, 
sześciu, że ktoś zobaczy. Przewinęło się około 45 adeptów. Zostało z nich wszystkich 14. 
Piłka jest co innego, żużel jest co innego. Motocykl, ubranie kosztuje około 60 tys. zł dla 
jednej osoby. Rozumiesz to? To jest sport. Tak samo jak piłka za granicą również droższa 
jest i też wielu przechodzi młodych chłopaków poprzez ten system, który teraz wprowadziła 
PGE Ekstraliga i telewizja będzie jeszcze więcej chłopaków. Szkolenie od 8 lat. To pochłania 
duże koszty. Nie mów, że dla pięciu, sześciu osób, bo to są też ludzie, którzy oglądają 
telewizję. I przyszedł, a dlaczego chcesz jeździć na żużlu? Oglądałem Bartka Zmarzlika jak 
jeździł, chcę spróbować. Wielu tak próbuje i wielu nie daje rady, bo to jest bardzo trudny 
sport. To nie założyć gacie, buty i iść sobie pobiegać. To jest bardzo trudne. 
Jan Kaczanowski – bardzo serdecznie Państwa proszę o zachowanie umiaru i naprawdę 
w miarę możliwości spokoju. Rozumiem, że są tematy emocjonalne. Być może akurat ten 
temat jest emocjonalny, ale to wcale nie oznacza, żebyśmy do siebie nie zwracali się 
z szacunkiem, bo jaki to jest obraz o nas. 
Grażyna Wojciechowska – miałam nie zabierać głosu, ale cynicznie powiem, proszę 
Państwa, jesteśmy wybrani przez społeczeństwo naszego miasta i nasze miasto pokazało 
gdzie jest nasze miejsce w Radzie Miasta i co należy robić, jak mamy robić. Również do 
mnie mieszkańcy miasta, bo proszę Państwa, proszę sobie policzyć ile jestem kadencji 
Radną Rady Miasta i jestem od rana do godzin wieczornych do dyspozycji mieszkańców i 
załatwiam, pomagam te wszystkie sprawy. Niech Pani kupi lampkę dla biednego dziecka. 
Kupuję to, co trzeba. Wspomagam. Ale nie życzę sobie, żeby Pani do mnie w ten sposób się 
wypowiadała, bo ja z pełną odpowiedzialnością twierdzę, że Pani zawsze szuka jakiegoś 
konfliktu. Pytają mnie ludzie dlaczego Pani to robi? Zawsze Pani ma inne zdanie, aniżeli 
pozostali radni, którzy są radnymi nie tak, jak Pani wszystko wie i Pani koleżanka gdzieś 
tam, bo tego. Nie. My mamy władze miasta, mamy radnych, mamy dyrektorów i wiemy co 
mamy robić. Przepraszam, dobrze, że ten temat dzisiaj był podniesiony i tu jest sygnał, że 
właśnie Przewodniczący i nasi koledzy z klubu radnych ciągle sport dla dzieci i młodzieży. 
Wiemy, że trzeba doprowadzić do tego, żeby obiekty sportowe były na wysokim poziomie. 
Tutaj nie ma co kupczyć kto, co i jak. Sobie nie życzę, a Pani niech poczyta ile kadencji 
jestem radną. Nie życzę sobie, żeby Radna w ogóle do mnie się odzywała. 
Jan Kaczanowski – za daleko idziemy. Też jestem kilka kadencji radnym, ale to wcale 
Grażynko nie oznacza, że muszę mieć we wszystkim rację i to nie jest podstawa do dyskusji 
merytorycznej. 
Grażyna Wojciechowska – przepraszam, nie skończyłam. Jeszcze jedno zdanie. Każdy z 
nas ma i bierze odpowiedzialność i na tym, co się znam, to pilnuję dzień i noc. Kiedy nawet 
władza popełnia błąd, to wskazuję im dobry kierunek. 
Jerzy Synowiec – mam apel do Przewodniczącego na przyszłość, aby może zrobić tak, że 
jeśli radny zabiera głos i wymienia nazwisko innego radnego i szydzi z niego, śmieje się, 
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poniża go, to żeby był wykluczany z obrad rady przynajmniej w tym dniu automatycznie. 
W przeciwnym wypadku dojdzie do tego, że takie zachowania, jakie tutaj dzisiaj mieliśmy, 
z jakimi mieliśmy do czynienia, będą się powtarzały częściej. Obiecuję tylko jedno, jeśli 
w przyszłości będzie tak, że radny będzie z nazwiska szydził z innego radnego, doprowadzę 
do tego, że nie będzie mógł spokojnie skończyć swojej wypowiedzi, bo znaczyć to będzie 
tyle tylko, że można wszystko. Sięgnęliśmy poziomu chlewu. Dalej już sięgnąć nie można, 
ponieważ będziemy się okładać pięściami. To jest pierwsza rzecz. To jest apel do 
Przewodniczącego, żeby zwrócić na to większą uwagę. Bo to, co się działo dzisiaj z radną 
Wojciechowską, to jest hańba jakiej nie było nigdy do tej pory na posiedzeniu rady. Druga 
kwestia. Jak mówimy o tych ogromnych milionach, setkach tysięcy dla Stali Gorzów. Dajmy 
je klubowi, ale pamiętajmy o tym, że jeden zawodnik młody, który trenuje w Stali Gorzów, a 
jest ich raptem kilku, to kilkaset tysięcy zł wydatku, nawet jeśli jest to jakiś nieudany 
Duńczyk, który nie potrafi jeździć na żużlu. Natomiast jeśli mówimy poważnie o dotacjach na 
sport, to pamiętajmy o tym, że na jednego młodego piłkarza, chłopca, który trenuje w Stilonie 
Gorzów, w Warcie Gorzów z dotacji przypadło w tym roku, uwaga- 50 zł! Za to nie można 
kupić nawet trampek, ani koszulki jednej. Jeśli mówimy o tym, że jesteśmy sprawiedliwi i 
uczciwi, to pamiętajmy o tym, że jesteśmy sprawiedliwi i uczciwi tylko dla jednego klubu. 
Kolejna rzecz, o której trzeba tutaj sobie dzisiaj powiedzieć, że w Gorzowie było wiele 
talentów sportowych, nie tylko żużlowych. Była Karolina Naja, Gorzowianka, medalistka 
olimpijska. Szukała w zeszłym roku 50 tys. zł na przygotowanie się do olimpiady i nie 
znalazła ich w naszym mieście i musiała wyjechać do Poznania i zdobyła w tym roku medale 
jako Poznanianka. W Gorzowie trenował jeden z najzdolniejszych tenisistów stołowych 
Europy, a może świata- Samuel Kulczycki. Nie znalazł kilkudziesięciu tysięcy zł, aby mógł 
rozwijać swoją karierę. Wyprowadził się do Działdowa na Warmii i startuje i reprezentuj 
tamten klub. To są rzeczy wstydliwe w stopniu maksymalnym. Jest kolejna jeszcze rzecz. 
Myślę, że jest złą bardzo praktyką, aby radni głosowali we własnych sprawach. Jeżeli 
pracownicy klubu utrzymywani przez te kluby mają decydować o dotacjach finansowych to 
jest to rzecz absolutnie niedopuszczalna. Ci radni powinni się z takiego głosowania 
wyłączyć, wstrzymać, bo to jest głosowanie, decydowanie o własnych pieniądzach, dla siebie 
samego. Jeszcze jedno. Myślę, że dobrze by było, aby też jeszcze grupa radnych nie 
głosowała w tej sprawie jeśli chodzi o Stal. Ci wszyscy, którzy otrzymali karnety VIP-owskie o 
wielotysięcznej wartości. Wielotysięcznej wartości. Oni mają oczywisty interes, aby głosować 
za Stalą Gorzów. Wstrzymajcie się radni, którzy siedzicie na VIP-owskiej loży wyizolowani od 
całego tłumu kibiców, jak bogowie, którzy o wszystkim decydują. A decydują tak naprawdę o 
naszych pieniądzach, bo każdy Gorzowianin w tych 600 tys. zł zapłaci przynajmniej 6 zł. 
Czyli każda rodzina, nawet biedna zapłaci kilkadziesiąt zł. Pamiętajcie o tym. 
Oskar Serpina – bardzo się cieszę, że nadszedł podczas sesji Rady Miasta taki moment, 
w którym możemy mówić o drobnych rzeczach i często już słyszeliśmy chwile, kiedy 
rozmawialiśmy o zniszczonych szatniach, o których ja też bym chciał powiedzieć, a 
mianowicie w Zespole Szkół Ogólnokształcących nr 20 przy ulicy Szarych Szeregów, sam 
kupowałem farbę, sam wraz z drużyną malowałem zagrzybione szatnie. Żałuję, że nie 
zrobiliśmy zdjęcia, bo wyglądały naprawdę dramatycznie. Nie chwaliłem się zbytnio tą 
sytuacją, ponieważ prężnie działający dyrektor Koziura, nie chciałem sprawiać mu 
przykrości. Takie sytuacje się zdarzają. Warto czasami wziąć sprawy w swoje ręce. Często 
też słyszymy, że radni siedzą na lożach VIP-owskich. Osobiście na meczu żużlowym w tym 
sezonie nie byłem, więc takie oskarżenia proszę kierować przynajmniej nie w moją stronę. 
Druga kwestia. Jeżeli myślimy w kontekście dofinansowania Stali i rozważamy to w 
kontekście lubię, nie lubię, to zaraz możemy myśleć, że ktoś nie lubi filharmonii i po co mamy 
dofinansowywać filharmonię? Myślę, że tak stawiane pytania to nie są zasadne, jeżeli chodzi 
o tego typu rozmowy. Ostatnia kwestia. Rozumiem, że jako nauczyciel wychowania 
fizycznego mam też wykluczyć się z głosowania jeżeli chodzi o oświatę? 
Jan Kaczanowski – proszę jeśli ktoś już zabierał głos, proponowałbym skoncentrować się na 
bardzo krótkiej wypowiedzi. 
Tomasz Rafalski – bardzo wysoka temperatura tutaj jest w tej dyskusji. Może nieco 
niepotrzebnie. Padło dużo gorzkich słów z jednej i z drugiej strony. Na wstępie chciałem 
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zaznaczyć, radny Synowiec, że gdybyśmy usuwali radnych za nieprzyjemne uwagi wobec 
innych, to Pan by chyba pierwszy musiał opuścić tą salę. Pamiętam jak niejednokrotnie Pan 
się brzydko odzywał od moich koleżanek. Ona może sama zaraz przypomni co Pan 
powiedział. To taki pierwszy przejaw poniekąd hipokryzji w Pana wypowiedzi. Drugi, 
chciałem przypomnieć, że odnośnie światełek, bo mówimy tu o światełkach dla żużlowców. 
Jednak ten klub- Stal Gorzów jest klubem, który w sercach wielu Gorzowian, być może także 
dzieci, które nie mają lampek w domu. Więc przypomnę, że jeżeli mieszkańcy w ramach 
budżetu obywatelskiego zdecydowali się na światełka I Love Gorzów nad miastem, to było 
wtedy ok, a teraz robimy światełka dla innych mieszkańców także. Nie tylko dla klubu. Patrzę 
na to w taki sposób, że masa ludzi jest też zainteresowana tym sportem. Jak już 
powiedziałem, to jest coś więcej, niż tylko sport w Gorzowie, więc nie ubijajmy go na takim 
ołtarzu interesów politycznych proszę. Obniżmy temperaturę tej dyskusji, bo jest naprawdę 
niepotrzebna. W pełni rozumiem wasze podejście, bo też uważam, że mamy za mało 
pieniędzy w mieście na sport, że Karolina Naja powinna tutaj być. Tak samo Samuel 
Kulczycki i tak samo dzieci na Stilonie powinny mieć szatnie jak ludzie. Zgadzam się z tym w 
pełni, ale to nie jest wina żużlowców Stali, klubu Stali, radnego Serpiny, czy radnego 
Palucha. To jest wina tego, że mamy za mało pieniędzy na sport, a Gorzów jest wybitnie 
usportowionym miastem z olbrzymim zainteresowaniem wszystkimi dyscyplinami sportu. 
Jeżeli zniszczymy żużel, to nie znaczy, że wszyscy już będą mieli banany w domu. 
Alicja Burdzińska – chciałam powiedzieć, że ten sport to jest dla nas, nie powiem za mocno, 
jest dumą i chwałą. Ile razy mówi się w Polsce o Gorzowie? Najczęściej jeżeli się wymienia 
sportowców, żużlowców. Ponadto uważam, że nie tylko te inwestycje na stadionie są 
potrzebne. Proponuję, żeby w Gorzowie utworzyć muzeum żużla. Proponuję dlatego, 
że rozmawiałam ze sportowcami i oni rozpaczają nad tym, że ich sprzęt sprzed wielu, wielu 
dziesiątek lat niejednokrotnie niszczeje po kątach, po piwnicach. To jest nasza duma i 
chwała i to powinniśmy wykorzystać jako działanie marketingowe. To w tym temacie. Jeżeli 
chodzi o temat wykluczania radnych, to bardzo skromnie przypomnę moje przejścia kiedy nie 
zgadzałam się i uważałam, że to jest działanie PR-owe, miałam takie prawo tak myśleć na 
temat napisu Kocham Gorzów i przebaczyłam. Mimo, że mnie kolega powinien przeprosić 
bezpośrednio. Słowa, jakie do mnie skierował, kiedy powiedział, że powinnam się udać do 
lekarza psychiatry i trzeba wysłać do mnie pogotowie, czy policję, żeby sprawdzono stan 
mojego zdrowia psychicznego i czy jestem trzeźwa. Bardzo mnie to dotknęło, tym bardziej, 
że to jest mój kolega z ogólniaka, którego de facto bardzo cenię i szanuję jako człowieka. 
Także nie rzucajmy kamieniem, bo w sumie każdy z nas ma coś za pazurkami. Apeluję do 
wszystkich o wzajemne zrozumienie i poszanowanie. 
Jan Kaczanowski – p. Marto w pierwszej kolejności udzielę głosu tym radnym, którzy jeszcze 
w ogóle w tym temacie nie... 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – ale ja ad vocem. 
Jan Kaczanowski – rozumiem, ale Pani już dwa razy zabrała głos, dwa razy... 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – ad vocem. 
Jan Kaczanowski – ale króciutko, bardzo proszę. 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – chciałabym zdementować informacje, jakoby miałby się 
w Gorzowie pojawić jakikolwiek napis Kocham Gorzów. Nic takiego nie ma w planach 
i w budżecie obywatelskim również nie taki był ten napis. Także proszę o niepodawanie 
nieprawdziwych informacji. 
Patryk Broszko – pierwsza sprawa to składam wniosek o zamknięcie dyskusji, ponieważ ta 
dyskusja już daleko wybiegła poza temat i przede wszystkim przedmiot uchwały, którą 
procedujemy. Przypomnę, że mówimy tutaj o rezerwacji środków na nakłady finansowe, 
infrastrukturalne na stadion, który jest miejski. To jest jedna sprawa. Druga sprawa, apel do 
radnego Serpiny i Palucha, aby w żaden sposób nie wyłączali się z tego głosowania, bo idąc 
tym tokiem myślenia to właściwie każdy radny musiałby się na sesji rady miasta wyłączyć. 
Chociażby w sytuacji, kiedy głosujemy w przypadku remontów dróg, przy których część 
radnych na przykład mieszka i każdy mógłby nam zarzucić, idąc tym tokiem myślenia, 
prywatę. A do koleżanki Marty, byłbym ostrożniejszy w formułowaniu takich zarzutów do 
moich kolegów klubowych, ponieważ są osoby w radzie miasta, których członkowie rodziny 
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najbliższej rodziny startowali w przetargach, które miasto organizowało. Jakoś nikt się wtedy 
z głosowania uchwał nie wyłączał. 
Jerzy Sobolewski – kiedyś Konstanciński powiedział: „kształcić duszę cnotami, a ciało 
sportem”. Tutaj za dużo cnót dzisiaj w naszej dyskusji nie ma. Nie kształcimy tego, ale 
absolutnie uważam, że wszystkie działania związane z tym, żeby poziom naszego sportu, 
poziom naszych obiektów sportowych był jak najwyższy. Miasto o to powinno dbać i koniec 
i żużel jest żużlem, naszą chlubą i trzeba pomagać. Chciałem ostatnie słowo powiedzieć do 
Przewodniczącego Komisji Sportu. Jak byłem Przewodniczącym Komisji Sportu, to robiłem 
zebrania w klubach i w związku z tym, że na przykład p. Marta nigdy nie była na stadionie 
proponuję zrobić Komisję Sportu na stadionie, żebyśmy zapoznali się z działalnością klubu, 
żebyśmy zobaczyli co klub zrobił dla Gorzowa, a co dla miasta, a co miasto dla klubu i żeby 
te sytuacje, które są jakoś tutaj kontrowersyjne wyjaśnić. Także mam nadzieję, 
że Przewodniczący takie spotkanie zrobi. 
Jan Kaczanowski – p. Marto, proszę jedno zdanie. 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – pozwolę sobie tyle zdań, ile sobie pozwolę. Dziękuję, byłam na 
stadionie, panie Sobolewski. Na żużel nie chodzę, obiekt znam, to tylko do pana 
Sobolewskiego. Kolejna rzecz do rozmawiającego obecnie przez telefon radnego Broszko. 
Panie radny, jeżeli uważa Pan, że Prezydent dokonał jakichkolwiek przestępstw lub 
wykroczeń udzielając jakichkolwiek zamówień lub fałszując przetargi, proszę to donieść do 
odpowiednich służb. Rada Miasta w żaden sposób nie ma prawa, ani głosu, ani nie 
uczestniczy w udzielaniu zamówień publicznych. Pan jest nie wiem którą, nie pamiętam 
kadencję, ale już parę lat Pan jest i już Pan powinien to wiedzieć jako prawnik, jakie są 
kompetencje Rady Miasta, jakie są kompetencje Prezydenta. Cieszę się, że zamknął Pan już 
tą dyskusję, z takim wnioskiem Pan wystąpił. Również popieram i bardzo proszę, żebyśmy 
już skończyli na dzisiaj. Rozumiem, że zgłosi Pan do prokuratury ewentualne podejrzenie 
popełnienia przestępstwa przez Prezydenta przy udzielaniu zamówień publicznych. 
Jan Kaczanowski – w tej sytuacji nie będę głosował tego wniosku. Proszę bardzo, radny 
Broszko jedno zdanie. 
Patryk Broszko – oczywiście jedno zdanie. Koleżanko Marto, mam wrażenie, że nie 
zrozumiałaś mojej wypowiedzi, ponieważ czyniłem Tobie zarzut pod kątem zarzutu etyki, 
który wytknęłaś Piotrkowi Paluchowi, czy Oskarowi Serpinie i mówię o etyce. Przecież Rada 
Miasta chociażby, „rezerwuje środki” na pewne przedsięwzięcia, które później kończą się 
przetargami, a w przetargach startowali członkowie rodzin członków Rady Miasta. Dlatego 
byłbym ostrożniejszy w formułowaniu takich etycznych zarzutów. Nie zarzucam nikomu 
naruszenia prawa. Tylko i wyłącznie etyka. Także dziękuję bardzo. Mam nadzieję, że teraz 
już chyba na tyle precyzyjnie, że wszyscy zrozumieli. 
Jan Kaczanowski – p. Marto, była Pani za tym, żeby zamknąć dyskusję. Sama sobie Pani 
zaprzecza. 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – nie mówię o etyce jeżeli chodzi o radnego Serpinę i radnego 
Palucha, tylko mówię o przepisach, o prawie. Jeżeli oni są pracownikami zakładu na rzecz 
którego ma być przekazana dotacja, bo dotacja, jak widzimy tutaj, nie jest dla miasta, nie jest 
dla OSIR-u, tylko to jest dotacja dla klubu sportowego. 
Patryk Broszko – to podaj tą podstawę 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – to podaj podstawy. Nie będę udowadniać, że nie jestem 
wielbłądem. To ty udowodnij że jest inna. 
Jan Kaczanowski – zanim przejdziemy do procedowania, chciałbym odpowiedzieć koledze 
Jurkowi Synowcowi, że Przewodniczący Rady ma takie uprawnienia, jakie ma. Nie mam 
takich uprawnień, jak Marszałek Sejmu, że mogę karać radnych, wykluczać z posiedzeń itd. 
Muszę literalnie kierować się literą prawa, koniec kropka. Mogę co najwyżej apelować do 
Radnych i to czynię, żeby Radni wzajemnie się szanowali, żeby radni się nie wyzywali. Ale 
to, czy się ktoś zastosuje, to już na to wpływu nie mam. Tylko dla uspokojenia powiem jedno. 
Nie wiem czy sobie Radni przypominają, myśmy jakieś kilka ładnych miesięcy wstecz, Rada 
Miasta przyjęła stanowisko odnośnie finansowania sportu. Idźmy w tym kierunku, w jakim 
przyjęliśmy to stanowisko. Tam jasno określiliśmy 1,5% do końca kadencji na sport. Na sport 
w ogóle 1,5% danego budżetu na dany rok i z tego 60% na sport młodzieżowy i 40% na 
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sport wyczynowy. Jeśli to osiągniemy, co żeśmy sami przyjęli, stanowisko jest tylko i 
wyłącznie wskazówką oczywiście, ale taka jest intencja ze strony radnych. Zamykam 
dyskusję w tym punkcie porządku obrad. Pragnę poinformować, że projekt został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
Przystępujemy do głosowania. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 757 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok Miasta 
Gorzowa Wielkopolskiego. 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan Kaczanowski, Anna Kozak, 
Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz 
Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Robert Surowiec, 
Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
PRZECIW (3) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Krzysztof Kochanowski, Jerzy Synowiec  
BRAK GŁOSU (1) 
Sebastian Pieńkowski  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego, stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 
 
Jan Kaczanowski - Szanowni Państwo, ogłaszam 3-minutową przerwę. 
 
Po przerwie: 
Ad.12 Druk nr 758 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Miasta Gorzowa Wielkopolskiego na lata 2021-2047. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
wprowadzonych zmian ujęte jest w załączniku nr 2 do uchwały. Ponadto projekt został 
pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Budżetu i Finansów. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 758 - podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta 
Gorzowa Wielkopolskiego na lata 2021-2047. 
Wyniki głosowania 
ZA: 16, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 7, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (16) 
Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Jan Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, 
Halina Kunicka, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Jerzy Sobolewski, 
Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna 
Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
 
PRZECIW (1) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz  
BRAK GŁOSU (7) 
Przemysław Granat, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Sebastian Pieńkowski, Oskar Serpina, 
Robert Surowiec, Jerzy Synowiec  
NIEOBECNI (1) 



19 
 

Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego na lata 2021-2047, stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 
 
Ad.13 Druk nr 754 - podjęcie uchwały w sprawie wniesienia skargi na rozstrzygnięcie 

nadzorcze Wojewody Lubuskiego. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 19 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
Alicja Burdzińska – chciałabym powiedzieć, że będę głosować przeciw i krótko uzasadnię 
dlaczego. Od początku kiedy staje temat parkingów nasz klub był, jest i będzie przeciwny 
takiemu sposobowi podwyższania i uregulowania sytuacji parkingowej w naszym mieście. 
Jak tylko zostałam radną apeluję do władz Gorzowa o to, aby uporządkować ten temat w 
Gorzowie i proponowałam, aby na przykład niedaleko centrum, niedaleko bulwarów 
wybudować parking wielopoziomowy. Widzę takie miejsce, gdzie można byłoby to zrobić. 
Rozbudowujemy centrum nasze jako miejsce spotkań kulturalnych. Niedługo budynek po 
byłej Przemysłówce stanie się również mekką kultury. Nie możemy doprowadzić do tego, 
aby centrum miasta nie miało możliwości komunikacji ludzi, którzy będą uczestniczyć w wielu 
imprezach kulturalnych. Wymieniłam byłą Przemysłówkę, Dobry Wieczór Gorzów, gdzie 
mnóstwo ludzi przychodzi. Centrum miasta stało się betonową pustynią. Posadziliśmy w 
betonowych donicach zieleń. Apeluję o to, aby to od nowa wyburzyć i doprowadzić do tego, 
aby w centrum miasta był faktycznie ogród. Wtedy to będzie centrum kultury i wypoczynku 
dla wszystkich ludzi. W pobliżu wybudować parking wielopoziomowy. Najlepiej gdyby poszło 
to w ziemię, nie do góry. Ale są różne sposoby. Cały czas nie rozumiem i nie zgadzam się z 
tym, że w Gorzowie, w centrum nie będzie parkingu wielopoziomowego. Więc jeszcze raz 
oświadczam, że jestem przeciwna takiemu sposobowi zorganizowania komunikacji w 
centrum miasta. 
Tomasz Rafalski – chciałem krótko, ponieważ my już odbyliśmy rozmowy na temat tych 
podwyżek, zostały one przegłosowane. Chciałem zaapelować do wszystkich radnych, bo 
mają taką niespotykaną szansę poprawić, zmienić swój głos w tym przypadku, ponieważ 
wiedzą jaka była reakcja mieszkańców, jakie dotknęły ich kłopoty. Wiedzą jakim echem 
odbiło się to wśród mieszkańców, te podwyżki jak czują się mieszkańcy, którzy mieszkają 
chociażby w okolicach Roosevelta i nagle okazuje się, że oni mieszkają w centrum. Proszę 
jeszcze raz o krótkie, szybkie przeanalizowanie tego. Chociaż państwo, podejrzewam, 
przyszli tu już z jakimś konkretnym postanowieniem i pochylenie się na tym, że robimy coś 
naprawdę wbrew mieszkańcom. W międzyczasie nic się nie zmieniło w Sosnowcu. Ludzie w 
centrum nie płacą za parkowanie. 
Jan Kaczanowski – chciałbym tylko przypomnieć, że ten projekt uchwały dotyczy według 
mnie zasadniczej sprawy, żeby Wojewódzki Sąd Administracyjny zdecydował, a więc kto ma 
w tym przypadku rację - czy Rada Miasta, czy ma rację wojewoda. My tutaj o tym nie 
przesadzajmy, jako Rada, tylko Wojewódzki Sąd Administracyjny. Uważam, że to jest jedyna 
prawna droga. 
Patryk Broszko – właściwie Przewodniczący wyjął z ust to, co chciałem powiedzieć, 
ponieważ radna Burdzińska wspomniała o parkingu wielopoziomowym. Czytałem 
wielokrotnie projekt uchwały na dzisiejszą sesję i nie bardzo widzę związek parkingu 
wielopoziomowego z tym nad czym właśnie procedujemy. Gdyby radna była uprzejma 
wskazać co umknęło mi podczas czytania tego projektu uchwały i podpisuję się pod tym, co 
powiedział pan przewodniczący. Niech tę kwestię rozstrzygnie niezawisły, niezależny 
Wojewódzki Sąd Administracyjny. 
Alicja Burdzińska – doskonale rozumiem o co chodzi. Po prostu wykorzystałam moment 
i zaapelowałam ponownie do państwa. 
Tomasz Rafalski – radny Broszko nie wiem, zainteresuje się z pewnością tym sąd, ale z 
wieści, które dochodzą zainteresowała się tym również prokuratura i podobno jest badany 



20 
 

związek. Podobno przydatność tej uchwały dotyczącej parkowania. Więc faktycznie 
zobaczymy. 
Jan Kaczanowski – dobrze, że są określone organy, niech pracują. 
Radosław Wróblewski – rzeczywiście prosiłbym, żebyśmy zamknęli tą dyskusję. Sprawa jest 
oczywista i prosta. Te różnego rodzaju apele kierowane tu przez kolegów radnych z Prawa i 
Sprawiedliwości myślę bardziej byłyby na miejscu w tym momencie kiedy procentowaliśmy 
samą politykę parkingową. Jak rozumiem teraz wojewoda dał argument do ręki radnym z 
Prawa i Sprawiedliwości. Natomiast sprawa jest oczywista. Niech zdecyduje sąd. Myślę, że 
w takich sytuacjach jest to najlepsze rozwiązanie. Jeżeli są wątpliwości. O prokuraturze nie 
słyszałem. Ewentualnie poproszę Prezydenta Szymankiewicza, czy ma taką informację, że 
naszą polityką parkingową, uchwałą zainteresowała się prokuratura lub też nie. Ewentualnie 
poproszę Prezydenta Szymankiewicza o informację, czy w podobnych sytuacjach były już 
jakieś rozstrzygnięcia sądów związanych właśnie z wprowadzaniem polityki parkingowej w 
tym roku kalendarzowym w innych ośrodkach miejskich i ewentualnie jakie były to 
rozstrzygnięcia. Jeżeli oczywiście Prezydent ma taką wiedzę. 
Jacek Szymankiewicz – Zastępca Prezydenta Miasta – odpowiadając na pytania i 
wątpliwości dotyczące samej uchwały, rzeczywiście ona stanowi wyłącznie upoważnienie do 
wniesienia skargi do sądu administracyjnego. Chcemy, żeby Sąd Administracyjny 
rozstrzygnął czy rzeczywiście Rada Miasta, Miasto jako całość, naruszyło prawo przy 
sporządzaniu przygotowania tej uchwały, bo w naszej ocenie nie. Odpowiadając na pytania i 
wątpliwości radnego Wróblewskiego informuję, że faktycznie był wniosek prokuratury z 
prośbą o informację w sprawie. O informację tylko i wyłącznie czy taka uchwała została 
podjęta. Ten wniosek został przekazany. Z tego, co pamiętam, mogę się tutaj mylić o kilka 
dni, ale on praktycznie zbiegł się z rozstrzygnięciem nadzorczym wojewody. Także 
prokuratura nie wiem czy prowadzi jakiekolwiek postępowanie w tej sprawie. Natomiast 
przypomnę, że to nie jest postępowanie prokuratorskie w kontekście postępowania karnego, 
tylko prokurator może wystąpić do każdego postępowania jeżeli podejrzewa, czy widzi 
ochronę interesu publicznego, czy naruszenia prawa. Dalej jeśli chodzi o to, czy takie 
postępowania były podejmowane gdzie indziej w Polsce. Na gruncie mojej wiedzy takie 
postępowania wobec uchwał w sprawie SPP były podejmowane w Warszawie. Tam sytuacja 
była o tyle inna, że uchwała warszawska wskazywała na śródmiejską strefę parkowania, tak 
zwaną strefę czystego powietrza. Nasza uchwała nie obejmowała takiej strefy i zdaje się, że 
uchwała szczecińska również została poddana kontroli sądu administracyjnego. Nie wiem, 
czy na poziomie rozstrzygnięcia nadzorczego wojewody, ale na pewno wyrok Sądu 
Administracyjnego był w Warszawie i wiem, że jest skarga kasacyjna od tego wyroku Sądu 
Administracyjnego. 
Jan Kaczanowski – w związku z brakiem zgłaszających się do dyskusji zamykam dyskusję w 
tym punkcie porządku obrad. Pragnę poinformować, że projekt został pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 754 - podjęcie uchwały w sprawie wniesienia skargi na rozstrzygnięcie nadzorcze 
Wojewody Lubuskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 16, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 4, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (16) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Przemysław Granat, Jan Kaczanowski, 
Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Oskar 
Serpina, Jerzy Sobolewski, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, 
Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
PRZECIW (3) 
Alicja Burdzińska, Tomasz Rafalski, Maria Surmacz  
WSTRZYMUJĘ SIĘ (1) 
Halina Kunicka  
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BRAK GŁOSU (4) 
Marcin Kurczyna, Sebastian Pieńkowski, Jacek Sterżeń, Robert Surowiec  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie wniesienia skargi na rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody 
Lubuskiego, stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
 
Ad.14 Druk nr 751 - podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie 

pasa drogowego. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 21 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 751 - podjęcie uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa 
drogowego. 
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 4, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Maria 
Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr Wilczewski, Grażyna Wojciechowska, 
Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (4) 
Marcin Kurczyna, Sebastian Pieńkowski, Jacek Sterżeń, Robert Surowiec  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego, stanowi 
załącznik nr 22 do protokołu. 
 
Ad.15 Druk nr 752 - podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta 

Gorzowa Wielkopolskiego 2030. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 
Jacek Szymankiewicz – dzisiaj prezentujemy Państwu projekt strategii rozwoju miasta do 
2030 roku. Jest to efekt wielomiesięcznej pracy wielu uczestników, wielu interesariuszy. 
Chciałbym już w tym miejscu podziękować wszystkim za bardzo czynny udział przy 
tworzeniu projektu strategii, a jeszcze wcześniej udział przy wykonaniu diagnozy. Ta dobra 
diagnoza pozwoliła nam naprawdę prześwietlić miasto, zobaczyć jakie są jego mocne strony, 
gdzie mamy deficyty i w oparciu o to stworzyć pomysł na miasto, plan na miasto do 
perspektywy 2030 roku, a nawet z pewną predykcją do 2050 roku. Tak, jak wspominałem na 
Komisji Gospodarki i Rozwoju, ostatnie wydarzenia pandemiczne zweryfikowały wiele z 
naszych planów chociażby, przewidzieliśmy nowy etap związany ze strategią, to jest taki 
dział dotyczący odporności miasta na kryzysy. Te kryzysy to oczywiście nie muszą być 
wyłącznie kryzysy pandemiczne, a mogą być różnego rodzaju - finansowe, gospodarcze. 
Dlatego tak rozbudowana strategia mam nadzieję, że przygotuje miasto na wyzwania 
przyszłości przynajmniej do tego roku 2030. Są z nami przedstawiciele wykonawcy strategii, 
są z nami przedstawiciele osób, które uczestniczyły w procesie przyjmowania, konsultacji 
oraz szukania rozwiązań na poszczególnych etapach. Jeżeli będą jakieś pytania bardzo 
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chętnie odpowiemy. Wiem, że materiał jest obszerny, ale wiem też, że Państwo mieli 
niejednokrotnie możliwość zapoznania się czy w trakcie konsultacji, czy w trakcie osobnych 
spotkań prezentacyjnych. 
Jan Kaczanowski – poinformuję tylko, że rzeczywiście w tym przypadku były bardzo szerokie 
konsultacje. Mieszkańcy, z tego, co się orientuję, zgłosili około 200 wniosków, różnych 
propozycji do tej strategii. To dobrze świadczy o zainteresowaniu naszych mieszkańców. 
Ogromna ilość tych propozycji i wniosków ze strony mieszkańców została podjęta, to jest 
informacja do mieszkańców naszego miasta. 
Marta Bejnar-Bejnarowicz – chciałabym kilka uwag, może nawet nie tyle uwag, co parę zdań 
natury ogólnej. Brałam udział oczywiście w kształtowaniu tej strategii na tyle, na ile było to 
możliwe. Również w kwestii diagnozy. Byli też inni radni. Co prawda niewielu, ale jednak to 
przedstawicielstwo Rady Miasta było. Natomiast jest w tej diagnozie kilka rzeczy, na które 
warto by było zwrócić uwagę, tym bardziej, że później jednak mamy takie sytuacje jak 
dzisiejsza na przykład dyskusja o tej polityce parkingowej, bo przecież przyjęliśmy trzy 
strategie, z których wynikało, że polityka parkingowa ma być kreowana dokładnie w ten 
sposób, jak jest w uchwale, a teraz są jakieś wystąpienia na temat parkingu w centrum 
miasta, co jest niezgodne z tymi strategiami, które przyjęliśmy. Stąd moja prośba o parę 
minut, moje uwagi na ten temat. Jeżeli chodzi o kwestie diagnozy, jest tutaj kilka rzeczy, 
które są warte zauważenia. To znaczy miasto jest jednak traktowane jako miejski obszar 
funkcjonalny ośrodka wojewódzkiego i w ten sposób powinniśmy kreować politykę 
rozwojową miasta zarówno w aspekcie przedsiębiorczości, ale także właśnie transportowym, 
czy przestrzennym. To jest dosyć istotna rzecz, zwłaszcza jak będziemy podejmowali potem 
konkretne uchwały, które mogą mieć konsekwencje w realizacji zapisów tej strategii. Bardzo 
fajnym aspektem, na który warto zwrócić uwagę jest kwestia poprawy żeglowności rzeki 
Warty, jako że w wielu aspektach strategii, takie odnoszę wrażenie patrząc i na diagnozę i na 
rozwiązanie, opieramy się na tym, że mamy takie położenie geograficzne, które jest bardzo 
dużym potencjałem dla nas. Mamy kolej, co prawda elektryfikacja rzeczywiście jest 
brakującym elementem, mamy rzekę i mamy dostęp do S3, co daje nam bardzo duży 
potencjał rozwojowy. Z takich spraw może troszeczkę już mniejszego kalibru, mamy tutaj w 
diagnozie wskazane, że jednak mamy niski dostęp do usług publicznych, czy terenów 
rekreacyjno-wypoczynkowych, gdzie później jest ujęty ten przemysł czasu wolnego jako 
jedna z tych głównych nóg, na których Gorzów ma później stanąć. Mamy też wskazany brak 
rozwiązań o charakterze strategicznym dla płynności ruchu w mieście. Na przykład deficyt 
przepraw mostowych przez Wartę i brak północnej obwodnicy miasta. Co też wskazuje na to, 
że są przed nami dosyć duże wydatki, które powinniśmy mieć w głowie kreując budżet na 
kolejny rok. Jeżeli chodzi o wypracowanie wizji przebudowy centrum, jest tutaj też wskazana 
konieczność opracowania planu zagospodarowania przestrzennego. W mojej ocenie 
powinien być to miejski plan rewitalizacji, o czym już kilka miesięcy, czy może już nawet lat 
temu wspominałam, jak tylko się pojawiło prawodawstwo w tym zakresie. Także cieszę się, 
że tutaj w strategii, w diagnozie jest to niejako potwierdzony kierunek oczywiście, bo zapisy 
do planu rewitalizacji nie ma. Bardzo fajną rzeczą jest też zauważenie, że Zawarcie może 
stać się jedną z atrakcyjniejszych przestrzeni mieszkaniowych. Dzielnicą rezydencyjną, jak tu 
jest napisane, swoistym centrum po drugiej stronie Warty, co też ugruntowuje mnie w dobrej 
decyzji jaką podjęliśmy przyjmując miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego przy 
Przemysłowej, gdzie zarezerwowaliśmy te tereny pod mieszkaniówkę, a nie pod usługi 
składowo-hurtowe. Jest też tutaj dużo aspektów, dużo odniesień w strategii dotyczących 
dostosowania do skutków katastrofy klimatycznej. Praktycznie w każdym z tych rozdziałów 
pojawia się kwestia zapobiegania skutkom nawalnych deszczy i inwestycji w te działania 
środowiskowe. Jest też napisane, że mamy na 2019 rok 55 kilometrów dróg rowerowych, 
jako że one mają stać się ważnym elementem systemu komunikacji miejskiej, co jest 
oczywistym zaprzeczeniem pomysłów lokalizacji parkingów w centrum miasta i wpuszczania 
komunikacji indywidualnej do centrum, co według mnie jest dosyć dobrym kierunkiem 
przyjętym. Bardzo niepokojące są kwestie demograficzne. Mamy dosyć duży spadek liczby 
mieszkańców z jednoczesnym zwiększeniem liczby mieszkańców w gminach ościennych, co 
oznacza, że tutaj jakby ten kierunek migracji jest dobrze zdiagnozowany, ale trudno nam na 
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to odpowiedzieć, bo jest to taka trochę ewidentnie suburbanizacja pomimo, że to nie są 
tereny miejskie, na którą nie do końca mamy wpływ. W 2050 roku mamy mieć mieszkańców 
na poziomie około 100 000, co też niestety nie jest dla nas dobrym rozwiązaniem. Natomiast 
też jest wskazany problem odpływu młodych mieszkańców, na co w mojej ocenie ta 
diagnoza i strategia nie do końca odpowiada, ale też trudno jakby wymagać rozwiązania 
problemu, który w mojej ocenie jest nierozwiązywalny na tym etapie rozwoju Gorzowa, tym 
bardziej, że ostatnio inwestujemy nie w to, co trzeba. Mam na myśli poprzednie uchwały 
dotyczące oświetlenia stadionu, bo on nie ściąga młodych do Gorzowa. W porównaniu do 
roku 2012 budżet obywatelski zwiększył się od 1 mln zł do 5,8 mln zł . To jest wydaje mi się 
bardzo ważny aspekt, który warto jest wspomnieć, z jednoczesną adnotacją z mojej strony, 
że zadania, które nie przeszły w budżecie obywatelskim powinny być włączone do głównego 
budżetu. Oczywiście nie wszystkie, musimy je w jakiś sposób selekcjonować, bo są też takie 
rozwiązania, które są zdecydowanie jakby niepopierane przez większość. Natomiast dużo 
jest takich zadań, które wskazują na wieloletnie zapotrzebowania mieszkańców i uważam, że 
takie coś trzeba mieć na uwadze, że w strategii nawet zostało to wspomniane, jest to istotne. 
Jest tutaj też bardzo ciekawy rozdział dotyczący, nawet może nie rozdział, tylko taki akapit 
dotyczący sportu, że mieszkańcom Gorzów kojarzy się i przyjezdnym ze sportem żużlowym, 
natomiast bogate tradycje są w obszarze sportu związane z innymi dyscyplinami, m. in. z 
wioślarstwem i kajakarstwem. Ważną rolę odgrywają w mieście dyscypliny zespołowe. 
Koszykówka, piłka ręczna, piłka nożna. To są fajne rzeczy, które warto wiedzieć, bo to jest 
diagnoza, czyli pewne dane wyjściowe żebyśmy mogli podejmować decyzje w oparciu o 
fakty, a nie o nasze wyobrażenia. Co jest dla mnie niepokojące to to, że zostało 
zdiagnozowane, że sport w Gorzowie jednak opiera się na klubach sportowych i jako sukces 
zostało tutaj wskazane, że liczba wzrosła do około 5 000 ćwiczących w ramach działalności 
klubów sportowych. 120 tys. mieszkańców, 5 tys. osób ćwiczy, dla mnie to nie jest sukces, 
tym bardziej, że w tych ćwiczących to są głównie dzieciaki, a reszta społeczeństwa nie ma 
oferty, a warto by było, żeby miało, tym bardziej, że tutaj dalej w strategii jest wskazane, że 
powinno to być w ten sposób właśnie potraktowane. Mamy tutaj też, tak wybiórczo będę, nie 
chcę tutaj recenzować całego dokumentu, mamy względnie stabilną sytuację demograficzną 
w zakresie liczby ludności miasta i otoczenia funkcjonalnego w perspektywie do 2030 roku, 
która wpływać będzie na potencjał wzrostu dochodów własnych miasta oraz potencjał 
nabywcy usług. Myślę, że jest to trochę jednak takie myślenie życzeniowe. Niemniej 
zgadzam się z tym, że powinniśmy z takiego założenia wychodzić, że jednak sytuacja 
demograficzna mogłaby być takim zaczynem do potencjału wzrostu dochodów własnych, 
chociaż na tę chwilę uważam, że tak się nie dzieje. Wskazany tutaj został też słaby dostęp 
do usług publicznych na Osiedlu Manhattan i Osiedlu Europejskim, nad czym też warto by 
było się zastanowić żebyśmy większy ciężar finansowy w przyszłym budżecie położyli 
właśnie na dostęp tych usług na dużych osiedlach, tym bardziej, że już też jest to 
sygnalizowane przez mieszkańców. Mieszkańcy Osiedla Europejskiego bardzo się ostatnimi 
czasy zaktywizowali jeżeli chodzi o dbałość o własną przestrzeń publiczną. Postulowali o 
rozszerzenie oferty właśnie rekreacyjnej, nie klubów, tylko rekreacji na tym osiedlu i 
Prezydent w jakiś sposób również na to odpowiadał. Jeżeli chodzi o kwestie małych, 
średnich przedsiębiorstw, to jednak brakuje mi tutaj informacji, że jeżeli chodzi o rentowność 
tych firm, to my jednak w małych, średnich przedsiębiorstwach balansujemy statystycznie 
wokół zera. Jest gorzej, niż w Zielonej Górze. Nie pamiętam w tej chwili dokładnie tego 
porównania, bo statystyk nie mam w głowie tak na bieżąco, natomiast pamiętam, że zawsze 
wychodziliśmy pod tym kontem gorzej, być może wynika to z jakichś obiektywnych 
warunków, ale warto by było też mieć to na uwadze. Tu kolejny raz pojawiają się też aspekty 
traktowania Gorzowa w kategoriach miejskiego ośrodka funkcjonalnego. Z jednej strony jako 
słaba strona jest wskazana niska atrakcyjność turystyczna Gorzowa Wielkopolskiego 
wynikająca z braku dominujących atrakcji turystycznych, niedokończonej rewitalizacji, 
niepełnego wykorzystania atutów przestrzennych miasta, wpływająca na wykorzystanie 
potencjału usługowego miasta, a z drugiej strony będziemy chcieli się jednak na tym 
przemyśle czasu wolnego opierać. Myślę, że jednak warto by było większy nacisk położyć na 
rozwój tego typu projektów, które wspierają ten czas wolny mieszkańców dopóki nie możemy 
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dać im na przykład większej średniej zarobków w mieście. Tutaj jest też kwestia, którą 
poruszałam, to jest kwestia środków na miękkie projekty w rewitalizacji, o które się 
dopraszaliśmy. Natomiast tutaj jakby efektem, słabą stroną w tej chwili jest to, że mamy tą 
niedokończoną rewitalizację. Jako słaba strona podane są też deficyty i problemy w zakresie 
wewnętrznego układu komunikacyjnego miasta związane z dużym obciążeniem 
komunikacyjnym śródmieścia oraz brakiem rozwiązań o charakterze strategicznym dla 
płynności ruchu w mieście, m. in. deficyt przepraw mostowych, brak północnej obwodnicy 
miasta wpływający na postrzeganie centrum miasta jako obszaru problemowego. Tutaj 
znowu wracamy do naszej poprzedniej uchwały, czyli słusznej decyzji, jaką podjęliśmy, żeby 
jednak te rozstrzygnięcie nadzorcze Wojewody spróbować w jakiś sposób w sądzie uchylić, 
bo jest to jakby niezgodne z naszą polityką transportową miasta. Z zagrożeń jest tutaj też 
wskazane zagrożenie powodziowe dla południowej części miasta. Retencja Zawarcia i 
Zakanala w kierunku kanału Ulgi można by było to rozwiązywać i to byłby dobry potencjał dla 
mnie przemysłu czasu wolnego i sportów, z których Gorzów ostatnio słynie, czyli kajakarstwo 
i wioślarstwo. Myślę, że też tutaj warto by było jednak mieć to na uwadze, że nie tylko hasło 
związane z tym zagrożeniem powodziowym, ale też rozwiązania mogą nam rozwiązać kilka 
innych problemów. Jest tutaj dosyć ciekawy zapis, z którym nie chciałabym polemizować, ale 
trochę się uśmiechnęłam, że z prognoz gospodarczych dla kraju wynika, że pomimo 
pandemii Covid zakłada się, że wzrost gospodarczy kraju w perspektywie najbliższej dekady 
powinien być nadal dynamiczny. Taki tylko uśmieszek tutaj sobie postawiłam, bo 
zdecydowanie mi się nie wydaje, żeby tak było. Dopóki mamy tutaj pewnego rodzaju 
propagandę dotyczącą stanu gospodarki kraju to możemy jeszcze to zaakceptować, ale 
myślę, że za parę lat będziemy musieli zweryfikować ten zapis. Ważna rzecz to jest 
depopulacja, która nadchodzącą dekadę należy potraktować jako czas, w którym miasto 
przygotowuje się na to zagrożenie. Jeżeli chodzi o wyzwania jest tutaj też kilka takich 
informacji, że będzie wzrost popytu na produkty i usługi wytwarzane w mieście. Jednak bym 
tutaj trochę z tym polemizowała i to jest takie jakby trochę zadanie dla Prezydenta, bo my 
jednak mało wytwarzamy w Gorzowie. Jesteśmy głównie jednak magazynem, co też w 
czasie tych warsztatów dotyczących pracy nad strategią było w większości powiedziane, że 
jednak sami się sprowadziliśmy do montowni i nie wiem, czy bazowanie na tym, że w 
mieście coś wytwarzamy, co mogłoby być naszym takim sztandarowym produktem jest 
słusznym kierunkiem. Też kolejny raz przy wzmocnieniu MOFu to są inwestycje 
komunikacyjne w ujęciu regionalnym i funkcjonalnym, co też mnie bardzo cieszy, bo myślę, 
że będziemy mogli już z innego poziomu rozmawiać o dofinansowaniu komunikacji miejskiej i 
zwiększeniu siatki połączeń, czy zoptymalizowaniu tego całego systemu, aby jednak mieć 
dobrą alternatywę dla ruchu kołowego indywidualnego i żeby ostatecznie mogły się w końcu 
przestać pojawiać pomysły typu parking w centrum miasta. Kolejny raz tutaj przy 
wyzwaniach pojawiają się większe nakłady, konieczność jakby nakładów na sport i rekreację. 
Nie ma tu nic o sporcie zawodowym, także nadal przypominam, że jest to ogromna różnica 
między sportem a rekreacją mieszkańców, a finansowaniem prywatnych spółek akcyjnych 
klubów sportowych. Musimy wpływać na kształtowanie poziomu wynagrodzeń. Ważna rzecz, 
natomiast, nie wiem zupełnie jak to zrobić, też wydaje mi się, że jest to temat dla Rady 
Miasta osiągnięcie do 2050 roku pozycji miasta zeroemisyjnego. To jest bardzo ważny punkt 
i cieszę się, że on się pojawił i że zostało to ujęte jako taka zupełnie osobna część, natomiast 
nie widzę tutaj nacisku na transport publiczny i priorytet zieleni, ale w innych miejscach się to 
pojawia. Również jako zasoby miasta zostały wskazane tereny inwestycyjne, które będą 
wpływać na atrakcyjność zamieszkania oraz przyciągać będzie nowych mieszkańców. Jeżeli 
sprzedamy najlepsze tereny nasze na składowanie tak, jak próbowaliśmy, tak, jak ustaliliśmy 
na miejscowym planie na Mironice, gdzie mamy wysokie składowanie praktycznie 
bezobsługowe, to wydaje mi się, że tutaj nie za bardzo mamy szansę na to, żeby 
przyciągnąć nowych mieszkańców, bo nie wiem co mieliby tutaj robić. Innowacyjne firmy 
przyciągać będą i zatrzymywać kapitał ludzki. To jest bardzo ważny aspekt, ale on wymaga 
inwestycji w startupy i inwestycji w innowacyjność jako produkt działalności przedsiębiorców 
gorzowskich. Myślę, że jest jednak jakby brak odzwierciedlenia, w mojej ocenie, w budżecie 
na to, co chyba trzeba by było zmienić. Rozwijanie odporności miasta na kryzysy. Też tutaj 
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jeszcze w tej części wyzwań nadal jest wskazywane, że będzie zmniejszała się liczba 
mieszkańców w wieku produkcyjnym i rosnąć będzie w wieku poprodukcyjnym i to oznaczać 
będzie nie tylko spadek dynamiki dochodów miasta, ale deficyt kadr na rynku pracy i tutaj 
jakby trudno jest nam odpowiedzieć tymi zadaniami, które dalej się pojawiają na to 
wyzwanie. Niemniej to jest jakby kierunek, jest jak najbardziej słuszny. Jeżeli chodzi o 
zatrzymanie młodych i przyciąganie migrantów, pojawia się to w kilku miejscach, co w mojej 
ocenie jest dosyć dobrym kierunkiem, tylko brakuje mi jednak tutaj rozwiązań. Jako 
ciekawostkę powiem, że jest wykres numer 5 na stronie numer 34, który wskazuje poziom 
akceptacji wyzwań rozwojowych Gorzowa Wielkopolskiego przez uczestników badania 
ankietowego i w wyniku tych badań są tylko 2 wyniki. Można było zaznaczyć trafne, albo 
bardzo trafne. Trochę rozbudowałabym ten wykres, bo wygląda na to, że nie mieliśmy chyba 
nic innego do wyboru, a wybór był. Trochę to tak jako taki aspekt powiedzmy rozluźniający. 
Bardzo ważna rzecz jaka się tu pojawiła, badania ankietowe przeprowadzone z 
mieszkańcami miasta wskazują, że w opinii badanych do kluczowych zasobów miasta, na 
których należy oprzeć plan rozwoju strategicznego zaliczyć należy jako pierwszy punkt, 
najważniejszy, bo rozumiem, że jest to od najważniejszego potraktowane, atuty przyrodnicze 
miasta, w tym parki, tereny zielone i krajobraz. Druga rzecz, oferta sportowa miasta. Trzecia 
rzeka Warta i bulwary i kilka innych aspektów, natomiast to, że atuty przyrodniczy miasta są 
na pierwszym miejscu myślę, że jest to taki jasny sygnał, że jednak musi być jeszcze jedna 
osoba w mieście oprócz mnie, która analizuje dokumentację projektową pod kątem 
wycinania drzew. Mogę nie dać rady na dłuższą metę, a to jest pierwszy aspekt wskazany 
przez mieszkańców w badaniach ankietowych, więc myślę, że to jest na prawdę bardzo 
ważny sygnał, którego nie powinniśmy ignorować. Przyszły obraz miasta w opinii badanych 
mieszkańców w dużym zakresie dotyczy jego funkcji rekreacyjnej, wypoczynkowej i 
kulturalnej, czyli szeroko rozumianego czasu wolnego. Kolejny raz się to pojawia i też w 
mojej ocenie nie ma odzwierciedlenia w budżecie miasta, a zaznaczenie, że ta oferta czasu 
wolnego wykorzystywać będzie naturalne uwarunkowania przyrodnicze, krajobrazowe oraz 
strukturę przestrzenną miasta, w tym tereny zielone, czyli to jest taki sygnał, że nie możemy 
ich w nieskończoność wycinać, ani sprzedawać. Jest też tutaj taki aspekt- aktywne 
pokolenie, aktywni mieszkańcy, priorytet 1.1 mieszkańcy uczestniczący w kreowaniu rozwoju 
miasta. Wielokrotnie miałam sygnały, które, to jest chyba dobry moment na to, żeby to 
wybrzmiało. Mieszkańcy powinni mieć poczucie sprawczości. Istotne jest umiejętne 
wspieranie wartościowych inicjatyw, słuchanie opinii mieszkańców i przede wszystkim 
rzetelna komunikacja i tego akurat nie ma, ale powinna być tutaj dopisana informacja, że 
bezwzględnie powinna być informacja zwrotna do mieszkańców, bo tego często nie ma. 
Komunikujemy się z nimi w jakiś sposób, próbujemy od nich wyciągnąć informacje, czy 
zdobyć, źle powiedziałam wyciągnąć, zdobyć informacje, coś skonsultować, natomiast 
potem jakby oni mają poczucie, że nie ma informacji zwrotnej. Wnioskuję to z wielu 
kontaktów do mnie, że co się stało ze sprawą, my nie wiemy co się stało ze sprawą, na sesji 
zostało powiedziane, że będziecie mieli zespół dotyczący Kosynierów Gdyńskich i cisza. I 
cisza. Pani Marto, pewnie was zbywają. Już nie mam za bardzo siły, żeby opisywać co się 
na tym zespole stało, ale ze strony miasta nie było informacji zwrotnych, że to się odbyło, że 
o tym rozmawialiśmy i coś tam ustaliliśmy. To jest właśnie takie miejsce. Jest tutaj ważna 
rzecz. Mieszkańcy powinni uczestniczyć aktywnie w dyskusji na tematy kluczowe dla rozwoju 
miasta. Chciałabym sprzedać wam pomysł, który prowadziłam, wdrażałam przed Covidem 
jeszcze jak można było, to był Gorzowski Klub Dyskusyjny. On się spotykał w Hotelu Gorzów 
za użyczeniem lokalu od właściciela Marka Kobusa, któremu bardzo dziękuję, to jest 
architekt, mój kolega i tam się spotykaliśmy, to było zupełnie otwarte dla wszystkich, nie 
trzeba było tam żadnych rekomendacji. Można było być z dowolnej partii i tam po prostu była 
rozmowa. Tam spotykaliśmy się w kilka, kilkanaście osób i naprawdę fajne pomysły się tam 
rodziły i były dyskusje z osobami, które są bardzo merytorycznie ugruntowane, natomiast 
one nie chcą się angażować politycznie. Ale jeżeli wyszłoby to ze strony miasta, że byłby to 
taki klub dyskusyjny, czy dla młodzieży, czy dla właśnie tych młodych, których chcemy 
wyłączać, żeby od nich uzyskać te informacje jak oni widzą ten potencjał rozwojowy miasta. 
Tym bardziej, że tutaj są wskazane takie hasła jak platforma współpracy, dobrze rozumiane 
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partnerstwo, inkubator lub centrum wsparcia dla organizacji pozarządowych. Jeżeli na takich 
spotkaniach byliby radni, to myślę, że dla nich też byłoby to fajne źródło informacji o tym, co 
mieszkańcy rzeczywiście, ta grupa taka powiedzmy bardziej kreatywna w jakim kierunku by 
chciała, żeby to było. Idea Urban lab. Bardzo mi się to podoba. Też postulowałam kiedyś o 
to. Fajnie, że to wszystko się tutaj pojawiło. Jest też kilka haseł, które dla mnie wymagałyby 
pewnego rozwinięcia, czyli zatrzymanie i zaktywizowanie młodych osób. Zwiększenie ich na 
rynku pracy i poziomu wynagrodzeń. Natomiast na etapie diagnozy jednak wskazywaliśmy, 
że jest to faktycznie niemożliwe. Oni i tak wyjadą. Musimy ich w jaki sposób ściągnąć tutaj po 
studiach i to jakby tutaj, według mnie to trochę nie wybrzmiało, a jednak warto by było o tym 
powiedzieć. Dalej patrząc, strona 406, partnerem kluczowym w zakresie rozwijania oferty 
sportowej powinny być kluby sportowe. Osobiście się z tym nie zgadzam. Nie widzę dla 
siebie oferty w klubie sportowym. Nie pójdę do koszykarek, nie pójdę do żużlowców, nie 
pójdę do piłki nożnej, a chciałabym coś robić i zostają mi komercyjne jakieś kluby fitness, z 
którymi nie do końca się jakby utożsamiam. Ale jeżeli mielibyśmy postawić na ten przemysł 
czasu wolnego, to trzeba jednak postawić sobie target na, na przykład kobietę, mężczyznę 
50 lat. Zastanowić się, gdzie dla nich jest miejsce w tej rekreacji. Także na klubach 
sportowych bym się nie opierała jeżeli chodzi o rekreację osób dorosłych. Jeżeli chodzi o 
kierunki działań, czyli te takie priorytety, to, co tutaj jest wskazane, wspieranie rozwoju i 
inicjatyw oddolnych, młodzieżowa rada miasta, rada seniorów, zielony zespół i tutaj musi się 
pojawić informacja, że tu jest wymagana sprawczość, poczucie sprawczości. Rada 
młodzieżowa mam wrażenie, że nie do końca wie jakie ma możliwości i w jaki sposób to 
powinno funkcjonować. Powinna być w jakiś sposób prowadzona. Trochę stymulowana i tak 
dalej, ale jakby nie widzę tego efektu. Czyli ta sprawczość. O zielonym zespole z 
grzeczności dzisiaj nie powiem. Jeżeli chodzi o kolejne aspekty, utworzenie centrum 
opiekuńczo-mieszkalnego. Chciałabym przed tym przestrzec, bo według mnie nie kolejne 
instytucje są istotne, tylko to, żebyśmy jednak zwiększyli nakłady na pewne realne działania, 
czyli zwiększenie na opiekę wytchnieniową, co dzisiaj się wydarzyło akurat. Także dobrze. 
Też ośrodki aktywności senioralnej z siecią placówek na osiedlach. Postawiłabym na centra 
aktywności lokalnej, o których Prezydent mówił w swojej kampanii w 2014 roku, bo nie tylko 
seniorzy są tu, ale też różni inni ludzie na osiedlach żyją i takie centra aktywności lokalnej 
byłyby naprawdę fajne, tym bardziej, że i tu akurat przy okazji powiem, wzmacnianie 
i promowanie marek kulturalnych miasta. To, co się wydarzyło w te wakacje jest dowodem 
na to, że nie promowanie jest tajemnicą, tylko fajna oferta, która promuje się sama. Dobry 
Wieczór Gorzów i Zjednoczonych Siłach Kultury mówi się w całej Polsce. To jest naprawdę 
taka bomba, że tak powiem i gratuluję pomysłu i wykonania i serdecznie za to dziękuję. 
Naprawdę nie trzeba było tego w ogóle promować. Do tego cały czas uderzam jakby trochę 
polemizując z pieniędzmi na promocję, że możemy wydawać na promocję naprawdę grube 
miliony, ale jak mamy co, mamy dobry towar, to on się sam zaaprobuje i tutaj właśnie miała 
miejsce taka sytuacja. Tworzenie przyjaznych przestrzeni rekreacyjnych z wykorzystaniem 
walorów naturalnych i zasobów miasta. Ten zapis stoi w sprzeczności w mojej ocenie z 
działalnością, znaczy z polityką dotyczącą nieruchomości miasta, bo są sprzedawane takie 
skwerki zieleni na przykład jak na Dowbora-Muśnickiego, czy teraz przy Braci Paździorków 
jest skarpa zalesiona wystawiona jako budownictwo mieszkaniowe. Uważam, że nie powinno 
to być sprzedawane. Jeżeli mamy kierunek tworzenie przyjaznych przestrzeni rekreacyjnych 
i zielonych to odpuśćmy sprzedawanie tych małych skwarków na drobną zabudowę. Mogę 
podać więcej przykładów, ale nie chcę przedłużać. Chętnie o tym pogadam później w 
kuluarach. Znowu się pojawia tutaj w kwestii przestrzeni mieszkaniowej problemy na 
Manhattanie i Europejskim z dostępem do usług publicznych. I też konieczność ponoszenia 
większych inwestycji na komunikacji. W kształtowaniu przestrzeni publicznych miasto 
powinno uwzględniać potrzeby i oczekiwania i pomysły mieszkańców i tutaj też są cały czas 
sprzeciwy. Jak się sprzeda jakiś mały skwerek to zaraz się pojawia protest mieszkańców 
dlaczego, przecież za oknem mieliśmy te drzewa, dbaliśmy o to, korzystaliśmy z tego i 
miasto każdy kawałek sprzedaje. Według mnie to jest jakby zaprzeczenie temu, co się dzieje 
w tej chwili i chciałabym, żebyśmy się do tej strategii w tym momencie zaczęli stosować. 
Podniesienie atrakcyjności miasta wiązać się będzie ze zmianą myślenia o potencjałach i 
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atutach przestrzennych miasta. Konieczne jest przygotowanie programu zagospodarowania 
południowego brzegu Warty w celu zwrócenia się miasta do Warty, zagospodarowania 
kanału Ulgi oraz nadwarciańskich wałów przeciwpowodziowych. Wczoraj byłam na spotkaniu 
z prezydentem Wójcickim i prezydent Domagałą. Na ten temat właśnie rozmawialiśmy i 
konkluzja była taka, że idea słuszna, ale nie ma pieniędzy na to. To teraz już rozumiem, że 
jakieś tam się znajdą, bo pomysł jest dokładnie taki i musielibyśmy to zacząć realizować. 
Myślę, że nie będę już dalej kontynuować, bo rzeczy, które się pojawiły tutaj dalej zostały już 
w jaki sposób przeze mnie poruszone. Jest tutaj też jedna rzecz, którą uważam, że powinna 
być dokładnie z tej strategii wklejane informacje do przetargów jakie się pojawiają na 
organizację, czy na zagospodarowanie przestrzeni publicznych. To jest właśnie na stronie 55 
w kontekście adaptacji do zmian klimatu. Stosowanie powierzchni przepuszczalnych. 
Zagospodarowanie wód opadowych i roztopowych na zasadzie naturalnej retencji, itd. 
Sadzenie kwietnych łąk zamiast trawników, zakładanie terenów zielonych, zakładanie 
zielonych dachów i zielonych ścian w budynkach, zakładanie ogrodów deszczowych 
zasilanych deszczówką w miastach i przy domach. To są rzeczy, które w inwestycjach 
miejskich powinni wziąć pod uwagę. Jest też jeden zapis, który na pewno ucieszy kolegów 
z PiS-u. Zakładanie oczek wodnych w przestrzeniach miejskich. Myślę, że na pewno 
będziecie zadowoleni, bo to jest pomysł waszego... Karpie? W oczkach wodnych chyba nie. 
To już jest staw hodowlany, także nie. Ale mogę pomóc przy pozwoleniu wodno-prawnym i 
miasto inicjować będzie, i to jest wpisane jako fakt, miasto inicjować będzie działania 
zmierzające do odtworzenia infrastruktury błękitno-zielonej, tworzyć nowe tereny zielone i 
wskazywać miejsca, które nie będą zagospodarowane w inny sposób jak tylko tereny 
zielone. Małe zielone inwestycje, strefy cienia, zielone dachy, ścianki, ściany, przystanki, ule 
miejskie, parki kieszonkowe, ogrody społeczne, szklarnie przy szkołach. Jest to dla mnie 
bardzo dobra informacja. Z takich grubszych rzeczy myślę, że poruszyłam wszystkie sprawy, 
które są dla mnie istotne. Będę głosować za tą strategią. Chciałabym, żeby radni to 
przeczytali i żeby już nie wyskakiwali z jakimiś takimi pomysłami, które są sprzeczne z 
naszymi strategiami. Według mnie ta strategia jest spójna z poprzednimi i cieszę się, że 
powstała. Fajnie, że robiliście ją razem i równocześnie ze studium uwarunkowań, bo na 
pewno było to z korzyścią i dla studium i dla strategii. 
Radosław Wróblewski – króciutko chciałbym odnieść się do strategii. To jest tak naprawdę 
kluczowy dokument dla rozwoju naszego miasta w ciągu najbliższych kilku lat. To jest ta 
wizja naszego miasta najbliższej przyszłości. Ale z drugiej strony to już od nas Radnych tej 
kadencji będzie bardzo mocno zależeć co my z tą strategią zrobimy, jakie kierunki będziemy 
traktować w najbliższych latach, jeszcze w tej kadencji za istotne, ważne i czy ta strategia 
znajdzie faktycznie odzwierciedlenie w rzeczywistości, którą kreujemy jako Rada Miasta, ale 
także Prezydent, Wiceprezydenci, urzędnicy naszego miasta. Myślę, że od nas będzie 
oczekiwać się właśnie jako Radnych tego, żebyśmy byli też strażnikami tej strategii. Mam 
nadzieję, że dzisiaj ją przegłosujemy. Będziemy też, proszę Państwa, właśnie występować w 
roli strażników tej strategii. Oczywiście rolą Prezydenta, jego pracowników będzie chociażby 
przygotowywanie odpowiednich projektów, poszukiwanie środków finansowych na realizację 
tych przedsięwzięć. Chciałbym z tego miejsca też podziękować za sam proces budowania 
strategii. Tutaj szczególnie na ręce dyrektor Iwony Olek. Brałem udział w pracach zespołu 
jako przedstawiciel klubu radnych Koalicji Obywatelskiej. Moje koleżanki, moi koledzy też 
brali udział w pracach tych zespołów roboczych, przy diagnozie, przy samej strategii. Cieszę 
się też, że te propozycje, które składaliśmy, a właśnie w raporcie dotyczącym konsultacji 
strategii 28 zgłoszonych propozycji przez nasz klub, w tym 19 uznanych przez zespół do 
strategii za zasadne, 2 częściowo zasadne, 7 nie weszło, ale tylko dlatego, że były bardzo 
szczegółowe, bo znajdą odzwierciedlenie w innych dokumentach strategicznych, w innych 
rozwiązaniach, nad którymi będziemy wspólnie się niedługo zastanawiać. Jest to budujące. 
Mam nadzieję, że praca jeszcze w tej kadencji nad tą strategią będzie wspólnym 
mianownikiem dla nas wszystkich w Radzie Miasta. 
Jacek Szymankiewicz – pani Marto, bardzo dziękuję za te szczegółowe uwagi. Traktuję je 
wszystkie jako taką dobrą prognozę, ponieważ nie mam wątpliwości, że zapoznała się Pani 
dogłębnie zarówno z tą częścią diagnostyczną, jak i z samą strategią i właśnie łączne 
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traktowanie tych dwóch dokumentów, czytanie ich razem dopiero daje pełen obraz miasta 
i tego, w którym kierunku miasto się ma rozwijać. Nie chcę się odnosić bezpośrednio do 
każdego z przytoczonych przez Panią punktów. Naprawdę była to wyczerpująca wypowiedź 
i myślę, że chciałbym zaprezentować tę strategię gdzieś publicznie to pewnie bym Panią 
tylko cytował. Bardzo dziękuję za zwrócenie uwagi też, że miasto Gorzów nie jest jako 
odrębny byt, że musimy traktować miasto jako rdzeń i jednak te satelity, ten miejski obszar 
funkcjonalny. Dlatego strategia pomimo tego, że dotyczy miasta znajduje również 
odniesienia do tego, co w bezpośrednim sąsiedztwie, a nawet w ujęciu regionalnym oraz 
nawet w ujęciu takim krajowym. Zależało nam bardzo na tym, żeby na miasto spojrzeć 
właśnie z różnych perspektyw. Jeszcze raz bardzo dziękuję za te uwagi i oczywiście część 
ma poziom bardzo operacyjny, stąd dopiero na poziomie programów będziemy tę strategie 
realizować. Płynnie przechodząc tutaj do uwag pana radnego Wróblewskiego, faktycznie 
liczę na to, że Państwo również będą takim strażnikiem wykonania tej strategii. Strategia nie 
ma charakteru obowiązkowego. Nie jest dokumentem obowiązkowym. Natomiast pokazuje, 
że my mamy pomysł na miasto. Przyłączam się do podziękowań, które zgłosił radny 
Wróblewski co do Pani Dyrektor, całego zespołu, ale też bardzo dziękuję wykonawcom 
strategii. Dziękuję p. Arturze, p. Marku, dziękuję Pani Profesor również za ewaluację ex ante. 
To naprawdę był kawał świetnej roboty. Dziękuję wszystkim mieszkańcom, którzy się 
włączyli aktywnie w proces, w recenzowanie naszej pracy, ale też we wskazywanie 
pomysłów na co powinniśmy jeszcze zwrócić uwagę, czego nie uwzględniliśmy, albo jak 
rozłożyć akcenty. 
Jan Kaczanowski – jeśli mogę przyłączam się również do tych podziękowań. W związku z 
brakiem zgłoszeń do dyskusji zamykam dyskusję w tym punkcie porządku obrad. Pragnę 
poinformować, że projekt został pozytywnie zaopiniowany przez Komisję Gospodarki i 
Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 752 - podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego 2030.  
Wyniki głosowania 
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (22) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert 
Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy 
Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr 
Wilczewski, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (2) 
Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie przyjęcia Strategii Rozwoju Miasta Gorzowa Wielkopolskiego 
2030, stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
 
Ad.16 Druk nr 744 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia 

przystanków komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest 
Miasto Gorzów Wlkp. udostępnionych dla operatorów i przewoźników, 
warunków i zasad korzystania z tych przystanków oraz ustalenia stawek opłat 
za korzystanie z przystanków komunikacyjnych. 

 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 25 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
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Głosowano w sprawie: 
Druk nr 744 - podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia przystanków 
komunikacyjnych, których właścicielem lub zarządzającym jest Miasto Gorzów Wlkp. 
udostępnionych dla operatorów i przewoźników, warunków i zasad korzystania z tych 
przystanków oraz ustalenia stawek opłat za korzystanie z przystanków komunikacyjnych.  
Wyniki głosowania 
ZA: 22, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (22) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert 
Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy 
Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Piotr 
Wilczewski, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (2) 
Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała zmieniająca uchwałę w sprawie określenia przystanków komunikacyjnych, 
których właścicielem lub zarządzającym jest Miasto Gorzów Wlkp. udostępnionych dla 
operatorów i przewoźników, warunków i zasad korzystania z tych przystanków oraz ustalenia 
stawek opłat za korzystanie z przystanków komunikacyjnych, stanowi załącznik nr 26 do 
protokołu. 
 
Ad.17 Druk nr 743 - podjęcie uchwały w sprawie zniesienia form ochrony przyrody. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 27 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 743 - podjęcie uchwały w sprawie zniesienia form ochrony przyrody.  
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 3, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert 
Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy 
Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Piotr Wilczewski, Grażyna 
Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (3) 
Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Paulina Szymotowicz  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie zniesienia form ochrony przyrody, stanowi załącznik nr 28 do 
protokołu. 
 
Ad.18 Druk nr 745 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego dla obszaru położonego u zbiegu ulic Wylotowej i Strażackiej. 
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Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 29 do protokołu.  
Tomasz Rafalski – chciałbym słówko w kwestii formalnej? Nie mam absolutnie nic przeciwko 
temu, żeby głosował ktoś jeżeli ma do tego prawo, ale widzę, że oddają głos osoby, których 
nie ma na sali. Czy tak można? Czy później będzie można podważyć na przykład 
głosowanie? Bo nie widzę Piotrka Wilczewskiego, a widzę, że jest oddany głos. 
Jan Kaczanowski – ale tutaj widać, że głosowało tylko 21 radnych. 
Tomasz Rafalski – wcześniej też było głosowanie. Również radny Robert Surowiec głosował, 
mówię, nie mam nic przeciwko osobiście. 
Jan Kaczanowski – nie, w ostatnim głosowaniu na pewno nie głosował Robert Surowiec. 
Tomasz Rafalski – w ostatnim nie, w przedostatnim. Ale już również go nie było. Proszę 
sprawdzić. Tylko chodzi o to, czy nie będzie można podważyć wyniki głosowania. Będziemy 
musieli procedować to jeszcze raz. 
Jan Kaczanowski – dziękuję serdecznie myślę, że moi współpracownicy tutaj nad tym 
czuwają i sądzę, że tu uchybień, z tego co wiem, chyba żadnych nie było. 
Dyskusja w tle – dźwięk niesłyszalny. 
Jan Kaczanowski – została zgłoszona uwaga, propozycja, w ten sposób to traktuję. Myślę, 
że, jeśli te uchwały były głosowane jednomyślnie, jeśli nawet był jeden taki przypadek to on 
nie świadczy o tym, że jeden głos będzie decydował, ale proponuję, żeby zwracać na to 
rzeczywiście uwagę i dziękuję radnemu Rafalskiemu za uwagę. Przypominam, że jesteśmy 
w punkcie 18 druk numer 745. Czy w tym punkcie porządku obrad ktoś chciał zabrać głos? 
Nie widzę zgłaszających. Zamykam dyskusję. Jeszcze? Proszę bardzo. 
Tomasz Rafalski – przepraszam, Panie Przewodniczący, nie jestem złośliwy. Czy ja 
mógłbym usłyszeć opinię prawną jak wygląda głosowanie w tym przypadku? Czy liczymy 
głosy ludzi, którzy są nieobecni? Rozumiem, że było jednogłośnie, ale to się może powtórzyć 
w przyszłości, bo głosujemy teraz przez tablet. 
Jan Kaczanowski – ale głosowało tylko 21 radnych. 
Tomasz Rafalski – a jest 17 na sali. 
Jan Kaczanowski – panie Tomku. 
Tomasz Rafalski – ale to można przecież sprawdzić. Nie jestem złośliwy. Wiem, że były 
głosy oddane przez osoby, których już nie ma na sali. 
Jan Kaczanowski – jeśli ktoś w danym momencie wychodzi akurat na przykład za swoją 
potrzebą i nie jest, 17 - tylko jest tutaj wyświetlone, że nie głosowało, oddało głosy, 
Grażynka, mogę ja prowadzić? Bo jeśli nie to bardzo serdecznie proszę, nie mam żadnego 
problemu. 
Tomasz Rafalski – dobrze, w porządku. Nie prosiłem o reasumpcję. 
Jan Kaczanowski – 3 osoby nie głosowały w ostatnim przypadku i nieobecny Robert Anacki, 
to jest 4. A 21 oddało głos. Czy sprawa jest wyjaśniona? Po tym głosowaniu sprawdzimy 
obecność. Jesteśmy w trakcie procedowania tego punktu porządku obrad. Przystępujemy 
zatem do głosowania. Jeszcze raz informuję, że projekt był opiniowany jednomyślnie 
pozytywnie przez Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 745 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego u zbiegu ulic Wylotowej i Strażackiej. 
Wyniki głosowania 
ZA: 21, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 3, NIEOBECNI: 1 
Wyniki imienne: 
ZA (21) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Halina Kunicka, Marcin Kurczyna, Albert 
Madej, Tomasz Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy 
Sobolewski, Jacek Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna 
Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
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BRAK GŁOSU (3) 
Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
NIEOBECNI (1) 
Robert Anacki 
 
Podjęta uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego u zbiegu ulic Wylotowej i Strażackiej, stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
 
Jan Kaczanowski – sprawdzam obecność. Żeby przyspieszyć to sprawdzimy obecność 
systemem starym, sprawdzonym, poprzez wyczytywanie nazwisk. 
 
Sprawdzenie obecności: 
Anacki Robert – nieobecny  
Bejnar – Bejnarowicz Marta – obecna  
Broszko Patryk – obecny  
Burdzińska Alicja – obecna  
Granat Przemysław – obecny  
Kaczanowski Jan – obecny  
Kochanowski Krzysztof – obecny  
Kozak Anna – obecna   
Kunicka Halina – nieobecna  
Kurczyna Marcin – obecny  
Madej Albert – obecny 
Manikowski Tomasz– obecny 
Paluch Piotr – obecny 
Pieńkowski Sebastian – nieobecny 
Rafalski Tomasz – obecny 
Serpina Oskar– obecny 
Sobolewski Jerzy – obecny 
Sterżeń Jacek – obecny 
Surmacz Maria – obecna 
Surowiec Robert – nieobecny 
Synowiec Jerzy – obecny 
Szymotowicz Paulina – obecna 
Wilczewski Piotr – nieobecny 
Wojciechowska Grażyna – obecna 
Wróblewski Radosław – obecny 
 
Od tego momentu na stan 25 radnych 5 radnych jest nieobecnych. Jeśli po sprawdzeniu 
obecności w głosowaniu będzie, że wzięło udział 21 radnych to coś jest nie w porządku.  
 
Ad19 Druk nr 746 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego dla obszaru położonego u zbiegu ulic Baczewskiego i Bindera. 

 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 31 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 746 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego u zbiegu ulic Baczewskiego i Bindera.  
Wyniki głosowania 
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ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (19) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, Radosław 
Wróblewski  
BRAK GŁOSU (1) 
Jerzy Synowiec  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęta uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego u zbiegu ulic Baczewskiego i Bindera, stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 
 
Ad.20 Druk nr 747 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego dla obszaru położonego w rejonie ulic Kobylogórskiej i 
Ziemiańskiej. 

 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 33 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 747 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego w rejonie ulic Kobylogórskiej i Ziemiańskiej.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, 
Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęta uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego w rejonie ulic Kobylogórskiej i Ziemiańskiej, stanowi załącznik nr 34 do 
protokołu. 
 
Ad.21 Druk nr 748 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego dla obszaru położonego w rejonie ulic Rumiankowej i 
Tymiankowej. 

 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 35 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
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Głosowano w sprawie: 
Druk nr 748 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego w rejonie ulic Rumiankowej i Tymiankowej.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, 
Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęta uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego w rejonie ulic Rumiankowej i Tymiankowej, stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 
 
Ad.22 Druk nr 749 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia 

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa 
Wielkopolskiego dla obszaru położonego na zachód od ul. Mosiężnej. 

 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 37 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 749 - podjęcie uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego na zachód od ul. Mosiężnej.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, 
Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęta uchwała w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego miasta Gorzowa Wielkopolskiego dla obszaru 
położonego na zachód od ul. Mosiężnej, stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 
 
Ad.23 Druk nr 741 - podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie 

nieruchomości. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 39 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
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Głosowano w sprawie: 
Druk nr 741 - podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, 
Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęta uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości, stanowi załącznik nr 
40 do protokołu. 
 
Ad.24 Druk nr 742 - podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie 

nieruchomości. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że projekt uchwały wszyscy radni otrzymali. Uzasadnienie 
stanowi załącznik nr 41 do protokołu. Ponadto projekt został pozytywnie zaopiniowany przez 
Komisję Budżetu i Finansów oraz Komisję Gospodarki i Rozwoju. 
 
Głosowano w sprawie: 
Druk nr 742 - podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości.  
Wyniki głosowania 
ZA: 20, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (20) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Maria Surmacz, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, 
Radosław Wróblewski  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęta uchwała w sprawie wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości, stanowi załącznik nr 
42 do protokołu. 
 
Ad. 25. Druk nr 635A - podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy „Skwer Praw 
Kobiet” skwerowi położonemu w narożniku ulic Hawelańskiej i Zabytkowej. (punkt 
zdjęto z porządku obrad) 
 
Ad.26 Stanowisko Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski – jest to stanowisko przedstawione przez klub radnych Koalicja 
Obywatelska. Wniosek stanowi załącznik nr 43 do protokołu.  
Radosław Wróblewski – nie będę czytał całego stanowiska, ono było dostępne już wcześniej, 
dostarczone w odpowiednim terminie. Chcę tylko powiedzieć, że zmiany, które tak naprawdę 
już weszły w procedowanie na rządowym centrum legislacyjnym już są konsultacje wokół 
tego projektu zmian w prawie oświatowym. One tak naprawdę podważają sens edukacji 
samorządowej. Dlatego też uważam, że w tym stanowisku powinniśmy wyrazić swoje 
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zaniepokojenie i sprzeciw wobec planów tych zmian. Przypomnę, że Gorzów Wielkopolski 
jest również zrzeszony w Związku Miast Polskich, a inicjatywa właśnie, żeby takie 
stanowisko i żeby wyrazić swój protest wobec zmian, które naruszają tak naprawdę ideę 
partycypacji samorządu terytorialnego z władzami rządowymi na poziomie tutaj 
reprezentowanymi w tym momencie przez kuratora oświaty, jest to apel Związku Miast 
Polskich. Takie stanowiska przyjmowały chociażby już Miasto Stołeczne Warszawa, Sopot, 
dlatego też uważam, że nie możemy być bierni. Nie możemy pozostawać w sposób milczący 
wobec tych zmian, bo one naprawdę są zbyt daleko idące i bardzo niekorzystne z punktu 
widzenia praktyki funkcjonowania oświaty samorządowej. Tak naprawdę ingerują bardzo 
mocno w rolę samorządu terytorialnego przy prowadzeniu konkursów na dyrektorów szkół 
placówek oświatowych, ingerują w tym momencie w autonomię dyrektorów, rad rodziców, 
uczniów, samorządów uczniowskich. Jest to tak naprawdę rozwiązanie sprzeczne z ideą 
pomocniczości, z ideą samorządności. Pozwoli tak naprawdę modelować chociażby kwestie 
wpływania na kadrę zarządzającą oświatą w naszym mieście przez kuratora oświaty. 
Te instrumenty są w tym momencie jednoznaczne i tutaj w określonych sytuacjach miasto 
nie będzie miało nic do powiedzenia. Dlatego też w tym stanowisku o tym mówimy i na 
koniec też apelujemy do rządzących o wycofanie się z planowanych zmian. Bardzo proszę 
Radę o przyjęcie tego stanowiska. 
Tomasz Rafalski – mam tutaj takie stanowisko, które napisaliśmy, klubu radnych Prawa i 
Sprawiedliwości i chciałem odczytać, ale frapuje mnie jedna sprawa. Kolego, co to jest 
edukacja samorządowa? Co to jest w ogóle za termin? Bo pierwszy raz dzisiaj spotkałem się 
z tym terminem. Mam nadzieję, że Pan mi zaraz tutaj odpowie jak skończę i przeczytam to 
stanowisko. Wyrażamy głębokie zdziwienie wobec proponowanego przez radnych Platformy 
Obywatelskiej stanowiska Rady Miasta. Na wstępie należy zaznaczyć, że proces tworzenia 
projektu zmian w prawie oświatowym nie przeszedł nawet jeszcze pełnych konsultacji i jest w 
fazie wstępnej. Nie mniej obligatoryjna historia wywoływana przez polityków Koalicji 
Obywatelskiej wokół każdej istotnej zmiany wprowadzanej przez Rząd RP nie dziwi nas w 
ogóle. Wpisuje się ona w publicznie, swego czasu, wygłuszoną tezę o totalnej opozycji. Jest 
to próba wciągnięcia niezależnych polityków samorządowych do tego kręgu. Zmiany 
zaproponowane w prawie oświatowym idą w kierunku ustawowego wypełnienia treścią 
zapisów konstytucji RP. Żaden samorząd w Polsce nie stanowi ani terytorium odrębnego, ani 
też odrębnej legislatury, czyli organu stanowiącego prawo na własne potrzeby w oderwaniu 
od nadrzędnie stanowionych ustaw i ustawy zasadniczej - Konstytucji. Przedmiotowe 
oświadczenie, projekt radnych Platformy Obywatelskiej ma charakter jednego z poglądów 
mniejszości politycznej w naszym kraju. Jest próbą zakwestionowania kompetencji 
właściwego ministra, który zainicjował zmiany w trybie ustawowym. Nie jest prawdą, 
że państwowy nadzór oświatowy proponowanych rozwiązań ma mieć zapewnioną władzę 
absolutną. Nie będzie posiadania większości przy rozstrzyganiu konkursów, ani też prawa do 
arbitralnej ingerencji w uprawnienia samorządów. Za oczywiste trzeba uznać w państwie 
unitarnym posiadanie przez nadzór pedagogiczny prawa do interwencji wobec zagrożeń 
oświatowej samowoli, konfliktowania na tym tle z władzami centralnymi. W imieniu radnych 
Prawa i Sprawiedliwości proszę o odrzucenie tego stanowiska. 
Grażyna Wojciechowska – zostałam zobowiązana w imieniu Zarządu Okręgu Województwa 
Lubuskiego o przekazanie stanowiska, że Związek Nauczycielstwa Polskiego, Zarząd 
Okręgu, jak również Zarząd Główny takie stanowisko również, jak przed chwilą przekazał 
kolega Radosław, jest przedstawione na dokumentach, które pozwolę załączyć do dzisiejszej 
sesji – załącznik nr 44 do protokołu. Jesteśmy przeciwni, nie odpowiada wszystko to, co robi 
Minister Edukacji. To jest, jak to się mówi skandalem, żeby próbowano w ten sposób obyć. 
My, jako Związek Nauczycielstwa Polskiego dołączamy się. Szkoły samorządowe kwitną i 
tak ma być. Nikt nie ma prawa z góry do tego, co było. Nie ma. Wszystko musi być legalnie i 
my płacimy i my będziemy. 
Jan Kaczanowski – w związku z brakiem zgłaszających się do dyskusji zamykam dyskusję w 
tym punkcie porządku obrad. Przystępujemy do głosowania. 
 
 



36 
 

Głosowano w sprawie: 
przyjęcia Stanowiska Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 17, PRZECIW: 3, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (17) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Przemysław Granat, Jan Kaczanowski, 
Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz Manikowski, 
Piotr Paluch, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, Jerzy Synowiec, Paulina 
Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
PRZECIW (3) 
Alicja Burdzińska, Tomasz Rafalski, Maria Surmacz  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Podjęte stanowisko w sprawie planowanych zmian w prawie oświatowym, stanowi załącznik 
nr 45 do protokołu. 
 
Ad.27 Informacja o stanie realizacji inwestycji miejskich na dzień 30 czerwca 2021 r. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że informację o stanie realizacji inwestycji miejskich na 
dzień 30 czerwca 2021 r. wszyscy radni otrzymali i stanowi załącznik nr 46 do protokołu. W 
związku z brakiem chętnych do dyskusji w tym punkcie porządku obrad proponuję zapis, że 
Rada Miasta przyjęła informację o stanie realizacji inwestycji miejskich na dzień 30 czerwca 
2021 r. do wiadomości.  
 
Propozycję przyjęto przez aklamację. 
 
Ad.28 Sprawozdanie z obrotu nieruchomościami komunalnymi za I półrocze 2021 

roku. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że sprawozdanie z obrotu nieruchomościami 
komunalnymi za I półrocze 2021 roku wszyscy radni otrzymali i stanowi załącznik nr 47 do 
protokołu. Pragnę poinformować, że sprawozdanie przyjęła do wiadomości Komisja 
Gospodarki i Rozwoju. W związku z brakiem chętnych do dyskusji w tym punkcie porządku 
obrad proponuję zapis, że Rada Miasta przyjęła Sprawozdanie z obrotu nieruchomościami 
komunalnymi za I półrocze 2021 roku do wiadomości.  
 
Propozycję przyjęto przez aklamację. 
 
Ad.29 Informacja o stanie realizacji uchwał Rady Miasta. 
 
Jan Kaczanowski – poinformował, że informację o stanie realizacji uchwał Rady Miasta 
wszyscy radni otrzymali i stanowi załącznik nr 48 do protokołu. W związku z brakiem 
chętnych do dyskusji w tym punkcie porządku obrad proponuję zapis, że Rada Miasta 
przyjęła informację o stanie realizacji uchwał Rady Miasta do wiadomości.  
Propozycję przyjęto przez aklamację. 
 
Ad.30 Przyjęcie protokołu z XXXVIII, XXXIX i XL sesji Rady Miasta Gorzowa 

Wielkopolskiego. 
 
Jan Kaczanowski – pyta, czy radni mają uwagi lub pytania do protokołu z XXXVIII, XXXIX lub 
XL sesji Rady Miasta. 
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Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z XXXVIII sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (18) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr 
Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, Jerzy Synowiec, 
Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (2) 
Marcin Kurczyna, Maria Surmacz  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z XXXIX sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 18, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 2, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (18) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Albert Madej, Tomasz Manikowski, Piotr 
Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek Sterżeń, Jerzy Synowiec, 
Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, Radosław Wróblewski  
BRAK GŁOSU (2) 
Marcin Kurczyna, Maria Surmacz  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Głosowano w sprawie: 
Przyjęcie protokołu z XL sesji Rady Miasta Gorzowa Wielkopolskiego.  
Wyniki głosowania 
ZA: 19, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, NIEOBECNI: 5 
Wyniki imienne: 
ZA (19) 
Marta Bejnar - Bejnarowicz, Patryk Broszko, Alicja Burdzińska, Przemysław Granat, Jan 
Kaczanowski, Krzysztof Kochanowski, Anna Kozak, Marcin Kurczyna, Albert Madej, Tomasz 
Manikowski, Piotr Paluch, Tomasz Rafalski, Oskar Serpina, Jerzy Sobolewski, Jacek 
Sterżeń, Jerzy Synowiec, Paulina Szymotowicz, Grażyna Wojciechowska, Radosław 
Wróblewski  
BRAK GŁOSU (1) 
Maria Surmacz  
NIEOBECNI (5) 
Robert Anacki, Halina Kunicka, Sebastian Pieńkowski, Robert Surowiec, Piotr Wilczewski  
 
Ad.31 Sprawy różne, wolne wnioski. 
 
Jan Kaczanowski – pragnę poinformować, że wpłynęło pismo podpisane przez 
przewodniczącego klubu radnych Prawo i Sprawiedliwość Sebastiana Pieńkowskiego – 
stanowi załącznik nr 49 do protokołu: Uprzejmie informuję, że z dniem 1 sierpnia 2021 roku 
przewodniczącym klubu Prawa i Sprawiedliwości w Radzie Miasta w Gorzowie 
Wielkopolskim zostaje p. Tomasz Rafalski. 
Radosław Wróblewski – chciałbym serdecznie podziękować radnym, którzy poparli to 
stanowisko. Jest ono bardzo ważne, a koledze jeśli już o to chodzi, prywatnie zapraszam, 
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wyjaśnię co to znaczy właśnie edukacja samorządowa. Edukacja jako zadanie samorządu. 
Chętnie wyjaśnię. 
Paulina Szymotowicz – już tak na koniec chciałabym tylko wspomnieć, że w ostatnią 
niedzielę mieliśmy w Gorzowie bardzo ciekawe wydarzenie sportowe organizowane przez 
Klub Sportowy Admira. Były to wyścigi smoczych łodzi. Chciałabym tutaj podziękować 
właśnie władzom miasta za wsparcie tej imprezy oraz za przekazane środki. Mam nadzieję, 
że w przyszłym roku będzie ona jeszcze większa i spotka się z jeszcze większą 
przychylnością władz miasta. Dwie z radnych naszej Rady Miasta reprezentowały Radę 
Miasta w zawodach. Była to radna Anna Kozak oraz ja. I tutaj na ręce Przewodniczącego 
chciałybyśmy wręczyć puchar, który zdobyłyśmy w tych zawodach. 
 
Radne Paulina Szymotowicz wraz z Anną Kozak przekazały puchar na ręce 
Przewodniczącego Rady Miasta – Jana Kaczanowskiego  
 
Jan Kaczanowski – serdecznie gratuluję, oby takich chwil było więcej. 
Tomasz Rafalski – zgodnie z Pana opinią postaram się szybko. Nie widzę dyrektor Kuźby. 
Czy jest ktoś, kto mógłby za nią odpowiedzieć na pewną kwestie, czy nie? Otóż od jakiegoś 
czasu, można powiedzieć, współpracuję z Dyrektor w sprawie załatwienia dzikiego 
wysypiska śmieci w Parku Słowiańskim, w okolicach tych ogródków działkowych tam na 
samej górze już nie pamiętam jak te ogródki się nazywają. To trwa już dobry miesiąc i 
ostatnio nie mam żadnej informacji. Z informacji mieszkańców wynika, że to wysypisko cały 
czas rośnie mimo, iż tam już była podjęta interwencja straży miejskiej i również były 
sprzątnięte śmieci, które znajdują się wzdłuż płotu, ale tam jest wciąż olbrzymie wysypisko, 
powiedzmy bio przemieszane z plastikiem i już w tej chwili gruzem i ono naprawdę rośnie. To 
nie wygląda dobrze i przepraszam, że mówię tak na forum i nie pisałam interpelacji, zawsze 
uważam, że można takie sprawy załatwiać inaczej, ale to już w mojej opinii trwa trochę za 
długo. Dlatego też proszę o przyspieszenie załatwienia tego tematu. 
Jan Kaczanowski – mam nadzieję, że ktoś to zapisał. 
Jacek Szymankiewicz – oczywiście, przygotujemy informację, bo dla mnie to jest nowa 
sprawa. Oczywiście przekażę, skontaktujemy się bezpośrednio 
 
Ad.32 Zakończenie obrad. 
 
W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Miasta – Jan 
Kaczanowski zamyka obrady XLI sesji Rady Miasta dziękując radnym za udział. 
 
 

Przewodniczący Rady Miasta 
( - ) 

Jan Kaczanowski 
 

 
Przygotowały: 
Barbara Szkudlarek 
Małgorzata Matuszek 
Przygotowano przy pomocy programu eSesja.pl  


